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تغییر استراتژی برای پیشبرد برجام
کیهان برزگر

 نشست اخیر بغداد با اولین حضور وزیر امور خارجه کشورمان حسین امیرعبداللهیان یک 
پیام جدی داشت که احتمالا فراتر از حاشیه هایی مانند جایگاه عکس گرفتن، یا به زبان 

عربی صحبت کردن آقای وزیر و...، زیاد به چشم رسانه های داخلی و خارجی نیامد؛
این پیام جدی استراتژی سیاست خارجی ایران با یک رویکرد نتیجه محور برای پیشبرد 
برجام با تمرکز بر تأمین منافع ژئوپلیتیک کشورمان در حال تغییر است. بدین معنا که 
تاکنون سیاســت خارجی ایران از غرب به منطقه برای افزایش قدرت چانه زنی تعمیم 

می یافت، اکنون برعکس شده و از طریق منطقه به غرب تعمیم می یابد.
اولین درســی که یک دانشــجوی علم سیاست یاد می گیرد این اســت که درنهایت 
»نتیجه« ناشــی از عملکرد یک دولت در برابر دیگری مهم است. ترامپ با یک امضا 
از برجام خارج شــد و این همه مشکلات برای کشــورمان، خود آمریکا و غرب و کل 
جهــان ایجاد کرد. اروپایی ها که قول طراحی یک مکانیســم مســتقل انتقال مالی به 
نام »اینســتکس« برای جبران سیاست اشتباه ترامپ را دادند، بالاخره نتوانستند آن را 
عملیاتی کنند. اکنون هم غربی ها خواهان نتیجه گیری مناسب در چارچوب منافع خود 
از برجام یعنی مهار قدرت منطقه ای ایران و محدودیت برنامه موشــکی کشــورمان با 

گسترش دامنه موضوعی برجام هستند.
 اینها در شــرایطی اســت که کشــورمان باوجود تمامی تنگناهای اقتصادی ناشی از 
تحریم های ظالمانه آمریکا، در وضعیت بســیار خوبــی از لحاظ نقش و نفوذ منطقه ای 
قرار دارد. آمریکا در جنگ های منطقه ای در افغانســتان، عراق و حتی سوریه با صرف 
هزینه های ســنگین شکست خورده و مجبور به ترک میدان شده و اروپا ابزارهای لازم 
بــرای تأثیرگذاری معنادار بر تحولات منطقه ای را ندارد و در یک دهه گذشــته کاملا 
منفعل بوده اســت. اکنون غربی ها حتی به خودشــان هم اعتماد ندارند و دچار شکاف 
جدی در مواجهه با مسائل منطقه ای و بین المللی هستند. همین تحول خود کشورهای 
منطقه و نیروهای سیاســی را از دلبســتگی به چتر امنیتــی و حمایت آمریکا و غرب 
رویگردان کرده و آنها را به ســمت سیاست های مستقل تر و همکاری های منطقه ای با 

تکیه بر منابع ملی و محلی خود سوق داده است.
در آخرین تحول، ظهور طالبان در افغانســتان ارزش استراتژیک ایران را برای غرب و 
منطقه افزایش داده است. ایران با یک سیاست هوشمندانه از یک سو تهدیدات احتمالی 
طالبان برای منافع ژئوپلیتیک کشــورمان را با ایجاد یک کانال مســتقیم مذاکراتی در 
کنترل گرفت و از ســوی دیگر با ورود طالبان به عرصه سیاست افغانستان از شر یک 
تهدید بزرگ تر امنیتی یعنی حضور نظامیان آمریکایی در مرزهای شــرقی خود خلاص 
شــد. اکنون ایران خود به یک کانال مذاکراتی جدی و تأثیرگذار برای تشــکیل یک 
دولت »فراگیر« متشکل از اقوام مختلف افغانستان تبدیل شده که شدیدا مورد تقاضای 

کشورهای غربی است.
 اما واقعیت این اســت که طالبان تا ســال ها انحصار قدرت در افغانستان را در دست 
خواهد داشــت و راه های مذاکره با این گروه سیاســی که بعضا تروریستی هم نامیده 
می شود، بســیار ســخت خواهد بود. دیگر آمریکایی وجود ندارد که  مانند سال 2001 
با آتش گســترده هوایی و ارســال نیروهای زمینی ناشی از خشــم وقوع حوادث 11 
ســپتامبر به طالبان حمله و رژیم آن را ساقط کند. کشورهای دیگر هم واقعیت طالبان 
را پذیرفتند و اکنون صرفا خواهان حفظ منافع خود با بازگذاشتن کانال های ارتباطی با 

این گروه سیاسی هستند.
در چنیــن وضعیتی نقش فعال منطقه ای ایران می تواند به عنوان یک عامل پشــتیبان 
برای پیشــبرد برجام و در چارچوب تأمین منافع کشورمان عملکرد بهتری داشته باشد. 
قبلا هم در همین روزنامه گفتم که برجام موضوع اصلی سیاســت خارجی ایران است، 
چون عیار قــدرت و روابط ایران بــا قدرت های بزرگ را تعیین می کنــد. اما تاکنون 
رویکــرد غرب با ایران در مذاکرات به گونه ای بود که موفقیت مســیر مذاکرات را در 
ابهام فرومی برد. به عبارت دیگر، غرب صرفا از زاویه فلســفه فکری و اصولی ناشی از 
برتری تکنولوژیک و نظامی انباشت شــده خود بعد از جنــگ جهانی دوم با ایران وارد 
مذاکره شده و خواهان تغییر رفتار ایران و سازگاری این کشور با اهداف، اصول و منافع 

خود اســت و جالب اینکه همین رویکرد اشتباه را ادامه می دهد. رئیس دولت قبلی هم 
با عدم دقت در »کدخدا« خواندن آمریکا در سیاســت جهانــی این تصور باطل را در 
آمریکایی هــا تقویت کرد که تثبیت جایگاه منطقه ای ایــران از طریق کاهش تنش با 
غرب و آمریکا صورت می گیرد. همین تصویرســازی بعدها منجر به آزردگی روس ها، 

چینی ها، اروپایی ها، کشورهای عربی منطقه و ترکیه شد.
واقعیت این اســت که هر تحول یا موضوع استراتژیک در منطقه باید بر اساس ریشه 
تاریخی، نگاه و فلســفه شــکل گیری همان تحول و موضوع منازعه صورت بگیرد. به 
عبارت دیگر، آمریکا و غرب برای حل مســئله برجام با ایران بهتر است رویکرد خود را 
از زاویه نگاه، منافع نسبی  و نگرانی های امنیتی ایران در منطقه تنظیم کنند تا صرفا از 
زاویه منافع خود و متحدان منطقه ای شان. به عبارت دیگر، تثبیت نقش و قدرت ایران، 
از طریق منطقه به غرب تعمیم می یابد نه برعکس. وقتی کشــورهای غربی به ارزش 
اســتراتژیک منطقه ای ایران بیشتر واقف شــوند، به طور طبیعی تلاش بیشتری برای 

پیشبرد برجام در یک قالب »برابر سیاسی« می کنند.
در طــول یک دهه گذشــته و به ویژه در ســال های اخیر با حضــور ترامپ در صحنه 
قــدرت آمریکا متحدان ســنتی و عربی آمریکا به ویژه عربســتان ســعودی، امارات 
و اســرائیل جهت سیاســت خارجی آمریکا نســبت به ایران را تغییــر دادند و هجمه 
ســنگینی را در مورد نقــش و فعالیت منطقه ای کشــورمان آغاز کردنــد. نتیجه این 
نوع سیاســت ها منجر به اعمال سیاست »فشــار حداکثری« با هدف فروپاشی ایران 
از درون بود. اما اکنون با شکســت این سیاســت و شکســت آمریــکا در جنگ های 
منطقــه ای و تحولات دیگر به ویژه آســیب پذیری شــدید امنیتی کشــورهایی مثل 
عربســتان ســعودی، امارات و حتی اســرائیل )که امید اعراب محافظــه کار به اتحاد 
بــا اســرائیل را متزلزل کــرد(، نگاه کشــورهای منطقــه بــه ارزش همکاری های 
 سیاســی-امنیتی محلی برای حل مشــکلات جاری و بهبود روابط بــا ایران تقویت 

شده است.
همان گونه که امیرعبداللهیان گفت: »جایی ایستادم که جایگاه واقعی ایران بود« که در 
طی سال های گذشته تلاش شده بود از آن گرفته شود. وزیرخارجه ایران قطعا جایگاه 
مهمی در منطقه به ویژه در موضوعات مربوط به عراق و مسائل حوزه خلیج فارس دارد. 
دکتر ظریف در دوره اول دولت روحانی به این دلیل که ملاقات شان با پادشاه عربستان 
)یعنی رئیس کشــور( هماهنگ نشد، حاضر به سفر به عربستان سعودی نشد. این بدان 

معناست که جایگاه وزیر خارجه ایران در سطح رئیس یک دولت تعریف می شود.
نهایتا فراتر از حاشــیه های کم اهمیت نشســت بغداد، به نظرم رفتــار امیرعبداللهیان 
بیشــتر حاوی یک پیام جدی سیاسی به کشــورهای منطقه بود که استراتژی سیاست 
خارجــی ایران تغییــر کرده و دیگر غرب  مانند گذشــته جایگاه ویژه ای در سیاســت 
خارجی ایران ندارد. این تغییر اســتراتژی دریچه ای باز می کند تا کشــورهای منطقه 
خود بــه غرب برای حل مشــکلات جاری فشــار بیاورند که رفتار خــود را با ایران 
به عنــوان یک واقعیــت اجتناب ناپذیر در موضوعات مختلف سیاســت خارجی تعدیل 
 کنــد. چنین تحولی قدرت چانه زنی ایــران را در مذاکرات برجام با طرف غربی تقویت

 خواهد کرد.

رئیسی در تماس تلفنی با مکرون؛ 

نتیجه مذاکره باید لغو تحریم ها باشد 
رئیس جمهور بــا بیان اینکه ایــران حامی 
مذاکرات مفید است، گفت: ما با مذاکره مفید 
مخالفتی نداریم امــا برنامه و نتیجه مذاکره 
باید لغو تحریم ها علیه ایران باشــد، مذاکره 

برای مذاکره بی فایده است 
به گزارش روزنامه صبح امروز، آیت الله سید 
ابراهیم رئیســی، رئیس جمهــور بعداز ظهر 
روز)یکشنبه 14 شهریور( در تماس تلفنی با 
امانوئل ماکرون رئیس جمهور فرانسه، اظهار 
داشــت: به طور قطع استقلال سیاسی ایران 
و فرانســه اندوخته ارزشمندی برای برقراری 
روابط متوازن، قوی و پایدار میان دو کشــور 
اســت و منافع مشــترک مــا در ممانعت از 

دخالت عوامل برون زا در این روابط است.
وی درپاســخ بــه اظهارات رئیــس جمهور 
فرانســه درمورد نشست ســران کشورهای 
همســایه عراق در بغداد، با بیان اینکه ایران 
همــواره و در مقاطع مختلــف درکنار مردم 
عراق بوده اســت،گفت: سیاســت جمهوری 
اسلامی ایران همواره حمایت از مردم عراق 
برای برقراری صلح و آرامش در منطقه بوده 
است و همکاری های درون منطقه ای را در 
جهت ایجاد امنیت و آرامش درمنطقه بسیار 

مفید می دانیم.
درخصوص تلاش کشورهای  رئیس جمهور 
منطقــه و جهان برای مبارزه با تروریســم و 
داعش با بیان اینکه داعش توسط آمریکایی 
ها ایجاد شده و مورد حمایت قرار می گیرد، 

ادامه داد: آمریکایی ها برای حمایت از داعش 
و تروریســم جدید باید به افکار عمومی دنیا 

پاسخ دهند .
آیــت الله رئیســی با تقبیح سیاســت برخی 
کشورها که تروریسم را به بد و خوب تقسیم 
می کنند، تاکید کرد که جمهوری اســلامی 

ایران تروریسم در هر نوع آن را محکوم می 
کنــد و از نظر ما فرقی بین داعش دمشــق، 

داعش عراق و داعش خراسان وجود ندارد.

وی درباره موضوع افغانســتان با بیان اینکه 
آمریکایی ها اشــتباه بزرگی در افغانســتان 
مرتکب شدند و 20سال اشــغال این کشور 
هیچ سودی برای مردم آن نداشته است،گفت: 
در شرایط فعلی همه باید کمک کنند تا یک 
دولــت فراگیر با مشــارکت همه گروه ها در 
افغانستان تشکیل شــود و اجازه دهیم مردم 

افغانستان سرنوشت خود را رقم بزنند.
رئیــس جمهور بــا تاکید بر اینکه سیاســت 
مداخلــه نظامی ناتو و آمریکا در افغانســتان 
باید شرایطی  شکست خورده اســت، گفت: 
فراهــم کنیم که گروه هــای افغانی به یک 
الگوی مورد قبول همه مردم افغانستان دست 
پیدا کنند و در این راســتا جمهوری اسلامی 
ایران بــرای ایجاد صلح و آرامش و امنیت و 
جلوگیری از برادرکشــی در افغانستان آماده 
اســت. آیت الله رئیســی همچنین با اعلام 
حمایت جمهوری اســلامی ایران از تشکیل 
دولت قوی در لبنــان که بتواند حقوق مردم 
این کشــور را تامین و حفــظ کند،گفت: ما 
از هرگونه کمک انســان دوســتانه به مردم 
لبنان دریغ نخواهیم کرد و آماده همکاری با 
فرانسه برای پیشرفت و توسعه لبنان هستیم.
وی با بیان اینکه مردم لبنان امروز از تحریم 
های اقتصادی رنج می برند و فرانســه می 
تواند در رفع این تحریــم ها نقش ایفا کند، 
گفت: تلاش و کمک ایران، فرانسه و حزب 
الله برای تشــکیل دولت قوی در لبنان می 

تواند به نفع این کشور باشد.
رئیس جمهور همچنین درخصوص مذاکرات 
هسته ای، گفت: ما با مذاکره مفید مخالفتی 
نداریــم اما برنامه و نتیجــه مذاکره باید لغو 
تحریم هــا علیه ایران باشــد، مذاکره برای 

مذاکره بی فایده است.

وی با اســتقبال از پیشــنهاد رئیس جمهور 
فرانســه درمورد بازنگری در روابط دو کشور 
و آغــاز فصل نوینــی از روابــط دو جانبه و 
همکاری های منطقــه ای تهران – پاریس، 
گفت: دولت ایران از توســعه روابط با فرانسه 
بویــژه در زمینه های اقتصــادی و تجاری 
اســتقبال می کند و آمادگی داریم همکاری 

های جامع با اروپا را از فرانسه آغاز کنیم.

“امانوئل ماکرون« رئیس جمهور فرانسه نیز 
در تماس تلفنی به رئیس جمهور کشــورمان 
با تاکید بر توســعه و تعمیق روابط بین ایران 
و فرانســه و لزوم بازبینی در روابط دو کشور، 
گفت: باید حرکت جدیدی با محورهای جدید 
در روابط دو کشــور در زمینه های دوجانبه 
و در زمینه های مختلف سیاســی ، اقتصادی 
، فرهنگی و همــکاری های منطقه ای آغاز 

کنیم .
رئیس جمهور فرانســه با اشاره به تحولات 
اخیر در افغانســتان تاکید کرد: معتقدم دولت 
آتی افغانســتان باید حاصل اراده ملی مردم 
این کشــور باشد و طالبان در این کشور باید 
به موضوعاتی همچون حقوق بشر و تعهدات 

بین المللی پایبند باشد.
ماکرون با اشــاره به حضور مهاجران افغانی 
در ایران و مشــکلات ناشی از آن بر کمک 
و همکاری کمیسیاریای عالی پناهندگان در 

این زمینه با ایران تاکید کرد.
وی همچنین با اشــاره به اوضــاع لبنان و 
شــرایط سخت مردم این کشور، بر همکاری 
فرانســه و ایران به همراه حزب الله لبنان در 
ایجاد یک دولت قوی و کارآمد در این کشور 
تاکید کرد. رئیس جمهور فرانسه در این گفت 
و گوی تلفنی همچنین با اشــاره به موضوع 
هســته ای، ابراز امیدواری کرد که مذاکرات 
وین در این زمینه با حضور ایران از سرگرفته 

شود.

یادداشت

پیش از آن که فرصت ها از دست برود، مذاکرات وین آغاز شود

توصیه مصباحی مقدم به رئیسی؛
رئیسی از این پس بگوید چه کارهایی انجام شد

یک کارشــناس مسائل بین المل با اشــاره به اهمیت عنصر 
زمان در موضوع مذاکرات وین و آغاز سریع تر این مذاکرات 
گفت: از دست دادن زمان، ممکن است چالش های جدیدی 
را بــرای حصول توافق ایجاد کند و لذا قبل از اینکه فرصت 
از دســت برود و چالش های جدید ایجاد شــود، لازم است 
مذاکرات مجددا آغاز شــده تا زودتر به نقطه ســرانجام خود 

برسد.
ایسنا نوشــت: رضا ذبیحی افزود: انتخاب  اقای حسین امیر 
عبداللهیان از میان سایر گزینه های مطرح شده برای تصدی 
سمت وزارت امور خارجه، نشــان از جدی بودن عزم دولت 

سیزدهم برای مذاکره و توافق دارد.
این استاد دانشگاه ادامه داد: دیپلماسی کم هزینه ترین و در 
عیــن حال موثرترین راه برای تامین منافع ملی در نظام بین 
الملل اســت، با این وجود باید دانســت که این روش نیز به 
نوبه ی خود دچار مشکلات و بن بست های زیادی می شود 
و این هنر دیپلمات ها اســت که بتوانند بر این شرایط تفوق 

پیدا کنند و بن بست های موجود را بشکنند.  

این کارشناس مسائل بین الملل تصریح کرد: تعارض منافع 
همیشــه وجــود دارد و وجود این امر در ســطح بین المللی 
امری طبیعی اســت و لذا همین موضــوع هر گونه توافق را 
دچار دشواری می کند، اما دیپلمات های حاذق همیشه راهی 
برای توافق و برون رفت از بن بست های پیش رو یافته اند.
ذبیحی افزود: صورت مساله این است که تحریم وجود دارد و 
لذا دیپلماسیِ فعال، مبتنی بر عدم توقف در این شرایط است 
و نگاه و رویکردش این خواهد بود که مساله های موجود را 

حل کند و برای آن مسائل، راه حل پیدا کند.
وی ادامه داد: بهره گیری و مشــورت خواســتن از تجارب 
دیپلمات های پیشین که با چنین شرایط دشواری روبرو بوده 
اند و تلاش کرده اند که از معبرهای ســخت برای حصول 
توافــق عبور نماینــد، یکی از راه هایی اســت که می تواند 
دستگاه دیپلماســی در دولت جدید را در رسیدن به رویکرد 
حل مساله کمک نماید و لذا اهمیت این موضوع نباید نادیده 

گرفته شود.
ذبیحی خاطرنشــان کرد : بنابراین همانطورکه وزیر خارجه 

پیشین دکتر ظریف نیز تاکید کرده است در شرایط فعلی همه 
باید به وزیر خارجه جدید و دستگاه دیپلماسی کمک کنند تا 
آنها در نهایت بتوانند ضمن تحقق منافع ملی، زمینه از میان 

بردن تروریسم اقتصادی را فراهم آورند.  
این پژوهشــگر روابط بین الملل افزود: شش دور مذاکره در 
چند ماه اخیر اگر چه منجر به دســت یافتن به نتیجه نهایی 
نشــد، با این وجود ماحصلی داشــته اســت که می تواند به 
عنوان یک اندوخته مناســب بدان نگریست و با اتکا به آن، 

سایر گام ها را برای حل نهایی مساله دنبال کرد.
ذبیحــی افــزود: باید توجه داشــت که به نتیجه نرســیدن 
مذاکرات، تنها این بازخورد را ندارد که یکســری فرصت از 
دســت خواهد رفت، بلکه پیامد مهم دیگر آن این است که 
همزمان یکسری تهدید بوجود خواهد آمد و البته این مختص 
یک طرف مذاکرات نیســت و لذا همه طرف ها لازم است 
تلاش ها به منظور یافتن راه حل را بطور جدی دنبال کنند.
این اســتاد دانشگاه ادامه داد: اهمیت به عنصر زمان موضوع 
دیگری است که توجه به آن ضروری است. چرا که از دست 

دادن زمان، ممکن است چالش های جدیدی را برای حصول 
توافق ایجاد کند و لذا قبل از اینکه فرصت از دســت برود و 
چالش های جدید ایجاد شــود، لازم است مذاکرات مجددا 

آغاز شده تا زودتر به نقطه سرانجام خود برسد.
این کارشــناس مســائل بین الملل تصریح کرد: در مواضع 
رئیس جمهور و وزیر امــور خارجه جدید، هر دو بر ضرورت 
انجام مذاکره تاکید شــده اســت و حتی رئیس جمهور نیز 
عنوان داشــته که از هر گونه طرحــی به منظور رفع تحریم 
های ظالمانه اســتقبال می کند. بنابراین این وظیفه دستگاه 
دیپلماسی اســت که کلیه احتمالات در این را مورد بررسی 

قرار داده و نظرات صاحبنظران را جویا شود.   
ذبیحی در پایان خاطر نشــان کرد: در واقع برای رفع تحریم 
ها و از میان رفتن تروریســم اقتصادی، یــا راه حلی وجود 
دارد و یا راه حلی باید ایجاد شــود و لذا نیاز است که دستگاه 
دیپلماسی در این راستا تلاش وافری را مبتنی بر دیپلماسی 
چند جانبه به منظور بررســی کلیه های گزینه های موجود 

انجام دهد.

غلامرضا مصباحی مقدم از اعضای مجمع تشخیص مصلحت 
نظام بر این باور اســت که آقای رییســی به طــور عمده به 
دستاوردها بپردازند و در عین حال دستاوردها را بزرگتر از آنچه 
که هست، جلوه ندهند بلکه همه پیشرفت ها و تغییرات در حد 

خودشان مطرح شود. 
خبرآنلاین نوشت: ســیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهور، شامگاه 
دیروز در نخســتین گفت وگوی زنده تلویزیونــی خود با مردم 
سخن گفت. گفت وگویی که به باور غلامرضا مصباحی مقدم از 
اعضای مجمع تشخیص مصلحت نظام، از نکات مثبتش، نیش 

و کنایه نزدن به اقدامات پیشین است. 
او بــه ابراهیم رئیســی توصیه می کند کــه این گفت و گوی 
تلویزیونی را ادامه دهد و همه پیشرفت ها و تغییرات را در حد و 

اندازه خودشان مطرح کند. 
مصباحی مقدم تاکید دارد که آقای رییســی، به طور عمده به 
دستاوردها بپردازد و آنها را بزرگتر از آنچه که هست، جلوه ندهند.
سخنان رییسی سخنانی سنجیده و کاملا حساب شده بود

غلامرضــا مصباحــی مقــدم از اعضای مجمع تشــخیص 

مصلحت نظام درباره سخنان ابراهیم رییسی با مردم از قاب 
تلویزیون، گفت: واقعا خدارو شکر می کنم رییس جمهوری 
روی کار آمد که صحبت هایش برای مخاطبانش آرام بخش 
اســت و با مخاطبانش ایجاد ارتبــاط صمیمی و نزدیک می 
کند و انســان متوجه می شود که او سخنان دلش را مطرح 
می کنــد و کارهایی را که عزم و اراده انجامش دارد را بیان 
می کند و آنچه را که برای او از نظر کاشناســی مورد قبول 
قــرار گرفته، برای آن گفت و گو کرده یا نظرهای دیگران را 
دریافت و جمع بندی کرده، بیان می کند. من سخنان آقای 
رییسی را سنجیده، پخته کاملا حساب شده ارزیابی می کنم 

به ویژه در مناسبات و سیاست خارجی دولت آقای رییسی.
نکته مثبت سخنان رئیس جمهور چه بود؟

این چهره سیاسی اصولگرا با اشاره به نکات مهم سخنان رییس 
جمهور عنوان کرد: یکی از نکات مثبت سخنانش این است که 
به اتفاقاتی که قبل از او رخ داده کاری ندارد و اینکه بخواهد آن 
اتفاقــات را واگویه و مطرح کند و به نوعی نیش و کنایه زدن و 
انتقادکردن و زیر سوال بردن اقدامات پیشین در دستور کارش 

نیست. از این رو این رویکرد کاملا مثبتی است. 
سخنان رئیسی مورد رنجش مخاطبانش حتی مخالفانش 

نیست
مصباحی مقدم تصریح کرد: ما کمتر از روســای جمهوری 
دیده ایم که در آغاز کارشــان نگوینــد که ویرانه تحویل 
گرفتیــم و یا دولت قبل چنیــن و چنان کرد. اگرچه احیانا 
اشــارتی هم به این که با چه وضعیتی روبرو هســتیم تا 
مخاطب بدانــد، دارد امــا رویکردش یــک رویکرد تند 
وتیز نســبت به گذشتگان نیســت و به نوعی اظهارات و 
مواضعشــان، تحریک کننده و مــورد رنجش مخاطبانش 
نیست ولو اینکه مخاطب، مخالف نظرات ایشان باشد. این 
نوع ادبیات و این نوع گفتمان از رییس جمهور موج آرامش 

عمومی جامعه خواهد شد. 
رئیسی نباید دستاوردها را بزرگتر از آنچه که هست جلو 

دهد بلکه...
این عضو جامعه روحانیت مبارز در پاســخ به این سوال که 
توصیه شما به آقای رییسی چیست؟ با توجه به اینکه رییسی 

گفته گفت و گو بــا مردم ادامه دار خواهد بــود، بیان کرد: 
توصیه بنده این اســت همین نوع بحث را ادامه بدهند البته 
همانطور که شــخص آقای رییسی هم اشــاره کرد به طور 
عمده به دســتاوردها بپردازند و در عین حال دســتاوردها را 
بزرگتر از آنچه که هست، جلوه ندهند بلکه همه پیشرفت ها 

و تغییرات در حد خودشان مطرح شود. 
رئیسی از این پس بگوید چه کارهایی انجام شد

این چهره سیاســی اصولگرا بیان کرد: مثلا ایشان به مسئله 
واکسن اشــاره کردند و گفتند اولویت ما واکسن کرونا بود و 
توانســتیم هماهنگی ایجاد کنیم تا 40 میلیون واکسن کرونا 
وارد و تامین شــود و تا پایان سال هم آن را به 100 میلیون 
می رسانیم. این مسائل به صورت ساده بیان می شود مبنی 
بــر اینکه تصمیم داریم این گونــه کارها را انجام دهیم، ارز 
آن را تامیــن کردیم از طریق وزارت خارجه و ارتباطات وزیر 
خارجه در حال هماهنگی هســتیم. به نظرم همین مشــی، 
مشی خوبی است البته از این پس هر چه بیشتر روی ماضی 

و گذشته بپردازند و بگویند چه کارهایی انجام شد.

مکرون: معتقدم دولت 

آتی افغانستان باید حاصل 

اراده ملی مردم این کشور 

باشد و طالبان در این کشور 

باید به موضوعاتی همچون 

حقوق بشر و تعهدات بین 

المللی پایبند باشد

رئیسی: باید شرایطی 

فراهم کنیم که گروه های 

افغانی به یک الگوی مورد 

قبول همه مردم افغانستان 

دست پیدا کنند و در این 

راستا جمهوری اسلامی 

ایران برای ایجاد صلح و 

آرامش و امنیت و جلوگیری 

از برادرکشی در افغانستان 

آماده است
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۲ هزار و ۶۰ کسبه خراسان شمالی پروانه خود را ابطال کردند

نارنگی های موجود در بازار مضر است

معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان 
صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی گفت: 
2 هــزار و ۶0 صنف در این اســتان از زمان 
شیوع کرونا تا کنون به علت رکود بازار پروانه 

فعالیت خود را ابطال کردند.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از ایرنا، مهرداد داودزاده اظهار داشــت: شیوع 
کرونا و اجــرای محدودیت هــای کرونایی 
خسارت های زیادی به کسبه وارد کرد، البته 
بازاریان برای جلوگیری از شیوع این ویروس 

همواره همکاری و همراهی کردند.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان  
صنعت، معدن و تجارت خراسان شمالی اظهار 
داشت: امسال هم پروانه کسب 4۷1 مورد از 

بازاریان استان باطل شده است.
وی افزود: شــمار کمی از کســبه و بازاریان 

در گروه شــغلی یک قرار داشــته و با اجرای 
محدودیت هــای کرونایی بــه ناچار تعطیل 
شدند؛ در مرکز استان ۷0 درصد از بازاریان در 
گروه شغلی یک قرار نداشته و در محدودیت 

های کرونایی کرکره ها را پایین کشیدند.
در  بازاریــان  داشــت:  اظهــار  داودزاده 
تعطیلــی هــای کرونایی متحمل خســارت 
های زیادی شــدند البته بــرای جبران این 
خســارت هــا و حمایــت از این قشــر، 85 
 میلیــارد و 43 میلیــون ریــال تســهیلات 

دریافت کردند.
معاون امور بازرگانی و توسعه تجارت سازمان  
صنعت، معدن و تجارت خراســان شــمالی 
افزود: امسال 2 هزار و 3۹4 فقره پروانه کسب 
صادر شده اســت که این میزان پروانه برای 

پنج هزار و ۹۹3 نفر شغل ایجاد کرده است.

کل پروانه های صادر شــده بــرای بازاریان 
خراسان شــمالی 32 هزار و 5۶۶ فقره است 
که برای 81 هزار و 415 نفر اشــتغال ایجاد 

کرده است.
خراســان شــمالی که از اواخر سال ۹8 وارد 
همه گیــری ویــروس کرونا شــد، تاکنون 
چهــار مــوج از ایــن بیمــاری را پشــت 
سرگذاشــته و از هفتــه جــاری وارد مــوج 
پنجــم بیماری کووید 1۹ و ســویه جدید آن 
 ویــروس کرونای دلتایی موســوم به هندی 

شده است.
طبــق تازه تریــن ارزیابی وزارت بهداشــت، 
درمــان و آموزش پزشــکی، 2 شهرســتان  
راز و جرگلان و مانه و ســملقان از هشــت 
شهرستان اســتان که وضعیت قرمز کرونایی 
 داشــتند، خارج شــده و در وضعیت نارنجی 

قرار گرفتند.
براســاس آمار رســمی تا پایان موج چهارم 
ویروس کرونا یکهــزار و 400 بیمار مبتلا به 

کووید 1۹ در خراســان شــمالی جان خود را 
از دســت دادند که این میزان در موج پنجم 

افزایش زیادی داشته است.

رئیــس اتحادیه بارفروشــان گفــت: فصل 
برداشت نارنگی اول مهرماه است اما عده ای 
اقدام به برداشــت زودهنــگام این محصول 
و رنگ آوری آن کرده اند که برای ســلامت 

جامعه مضر است.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل 
از مهــر، مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه 
بارفروشان با اشــاره به اینکه فصل برداشت 
نارنگی در کشور از اول مهرماه آغاز می شود، 
گفت: در آن زمــان این میوه به طور طبیعی 
رسیده و شیرین شده است اما متأسفانه طی 
سفری که هفته گذشته برای بررسی وضعیت 
تولید مرکبات به اســتان مازندران داشــتیم 
متوجه شــدیم کــه عده ای این میــوه را به 
صورت کال و ترش می چینند و در گرمخانه ها 

با گاز اتیلن آن را رنگ آوری می کنند.
با بیان اینکه برداشــت نارنگی 15 روز  وی 
زودتر از موعد مقرر آغاز شــده است، افزود: 

برداشــت زود هنــگام و رنگ آوری نارنگی 
برای ســلامت مصرف کننــده و جامعه به 

شدت مضر است و وزارت جهاد کشاورزی و 
وزارت بهداشت باید به این مسأله ورود کنند.
این فعال بخش خصوصــی تاکید کرد: البته 
کشــاورزان این اقدامات را انجام نمی دهند و 
عده ای دلال برای اینکــه میوه را به عنوان 
نوبرانــه گران تر بفروشــند اقــدام به چنین 

کارهایی می کنند.
دارایی نژاد با اشاره به اینکه سال گذشته نیز 
چنین هشداری را درباره پرتقال داده بودیم اما 
توجه چندانی به آن نشــد، گفت: امسال چند 
ماه زودتر درباره پرتقال این هشــدار را تکرار 
می کنیــم که فصل برداشــت این میوه اول 
آذرماه اســت و سال گذشــته عده ای 5 آبان 
این محصول را برداشــت و رنگ آوری آن 

را شروع کردند.
وی تصریــح کرد: وزارت جهاد کشــاورزی 

باید با ابلاغ بخش نامه به کشــاورزان استان 
مازندران برداشــت زودتر از موعد نارنگی و 
پرتقال را ممنوع کند؛ همچنین رنگ آوری با 
گاز نیز به دلیل زیانی که برای سلامتی دارد 

باید ممنوع شود.
دارایی نژاد در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشــاره به اینکه اخیراً نیز دو تا سه کانتینر 
نارنگی توســط چند نفر به کشورهای عراق، 
آذربایجان و روسیه ارسال شده است، گفت: 
میــزان این صــادرات بســیار محدود بوده 
اما همین مقــدار نیز نباید صادر شــود چرا 
کــه بازارهــای صادراتــی ایــران را خراب 
می کنــد و کشــورهای دیگــر جایگزین ما 
خواهند شــد و مــا در این زمینــه به ویژه 
 درباره صــادرات پرتقال باید هوشــیار عمل

 کنیم.

کاهش قیمت سیمان در بازار
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت ضمن اشاره به 4.5 میلیون تن سیمان در 
مردادماه امسال تاکید کرد که از لحاظ تولید سیمان هیچگونه مشکلی نداریم و قیمت سیمان در بازار 

کاهش یافته است.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از شبکه اطلاع رسانی تولید و تجارت ایران، سیف الله امیری 
در نشســت آغاز اجرای برنامه های کوتاه مدت مرتبط با تنظیم بازار، صادرات، رفع موانع و پشــتیبانی 
از تولیــد که با حضور وزیر صنعت، معدن و تجارت برگزار شــد، با بیــان این مطالب، گفت: 10 گروه 
منطقه ای در حوزه سیمان تشکیل شده و جلسات مختلفی با مصرف کنندگان، تولیدکنندگان و سامانه 

افق داشته ایم.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صنعت، معدن و تجارت با بیان اینکه 10 هزار و 500 مصرف کننده 
ســیمان برای خرید این محصول در بورس کالا ثبت نام کرده اند، یادآوری کرد: این رقم پیش از این 
5000 مصرف کننده بوده اســت و اگر کارگزاری های بورس کالا در این حوزه فعال تر عمل کنند این 

رقم نیز بالاتر خواهد رفت.
وی افزود: همچنین ۶2 واحد سیمانی در سامانه بورس کالا ثبت نام کرده اند، 52 واحد سیمانی نیز در حال 
عرضه در بورس هستند اما ۹ واحد سیمانی هنوز در بورس کالا وارد نشده اند که تا هفته آینده تکلیف آن ها 
نیز مشخص خواهد شد. ) لازم به ذکر است که معاون امور معادن و صنایع معدنی وزارت صمت هفته 
گذشته، ابلاغ کرد که واحدهای تولیدکننده سیمان که تاکنون موفق به اخذ کد بورسی نشده اند، ظرف مدت 
 یک هفته فرصت دارند در بورس کالا ثبت نام و نسبت به عرضه محصولات خود در بورس کالا اقدام کنند.
امیری با بیان اینکه یک میلیون و ۶00 هزار سهم در بورس کالا عرضه شده است، گفت: با توجه به 
اعمال سیاست های جدید، قیمت ها در بازار سیمان کاهش یافته است و تعداد تامین کنندگان در سامانه 

افق 1۶0 واحد است که واحدهای خرده فروشی نیز باید به این سامانه وارد شوند.
مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت همچنین تاکید کرد: معرفی فروشــگاه های اینترنتی جهت 
خریدهای خرد ســیمان باعث رقابت و کاهش قیمت خواهد شد؛ لذا ضروری است که فروشگاه های 

اینترنتی جهت خریدهای خرد سیمان نیز معرفی شوند.

افزایش ۳۸ درصدی قیمت پنیر
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی از افزایش 38 درصدی قیمت پنیر خبر داد و گفت که در بازار سویا 

گران فروشی 200 درصدی نسبت به سال گذشته و سودجویی در حال وقوع است .
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایسنا، با بیان اینکه حدود 25 میلیون خانوار صبحانه پنیر 
مصــرف می کنند، اظهار کرد: قیمت پنیر 400 گرمی 14 هــزار و 500 تومان بود، اما اخیراً قیمت 20 
هزار تومانی روی آن درج شده است؛ یعنی 38 درصد افزایش قیمت. همچنین قیمت هر کیلو پنیر بدون 

بسته بندی نیز به 50 هزار تومان رسیده است.
به گفته وی، دامداران افزایش قیمت  نهاده های دامی علوفه و غیره را علت افزایش قیمت پنیر عنوان 

کرده اند و همچنین طبق گفته خودشان با مجوز سازمان حمایت قیمت پنیر را افزایش داده اند.
اخیرا سخنگوی انجمن صنایع فرآورده های لبنی نیز اعلام کرده بود که شیر و لبنیات از قیمت گذاری 

دستوری خارج شده و از افزایش حدود 20 درصدی قیمت محصولات لبنی خبر داده بود.
دبیر اتحادیه بنکداران مواد غذایی در ادامه از افزایش 200 درصدی قیمت سویا خبر داد و تصریح کرد: در 

بازار سویا گران فروشی 200 درصدی نسبت به سال گذشته و سودجویی در حال وقوع است . 
به گفته وی قیمت دولتی هر کیلو سویا در حال حاضر ۶800 تومان است، اما در بازار به قیمت 22 هزار 
تومان خرید و فروش می شود. این در حالی است که سویا به دلیل ارزان تر بودن نسبت به گوشت، در 

برنامه غذایی اقشار مختلف جایگزین گوشت شده است.

واردات واکسن کرونا از ۴۰ میلیون دز عبور کرد
معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران گفت: با توجه به ورود چهل و ششمین محموله وارداتی واکسن 

کرونا مجموع ورود این محصول دارویی به 40 میلیون و 2۹1 هزار و 8۹4 دز رسید.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از ایرنا، مهرداد جمالی ارونقی با اشاره به واردات پنج میلیون 
دز واکســن کرونا در صبح روز گذشته، اظهار داشــت: در 4 شهریورماه 2 میلیون  و 220 هزار دز، 11 
شــهریور ماه دو محموله شامل یک میلیون و 44۹ هزار و ۶00 دز و یک میلیون ۷۹5 هزار و ۹۶ دز و 

12 شهریورماه چهار میلیون و 115 هزار و 88 دز واکسن کرونا از نوع سینوفارم وارد کشور شده است.
وی با اشاره به ورود ۶48 هزار در واکسن آسترازنکای روسی در شامگاه دیشب، خاطرنشان کرد: مجموع 
واکســن های وارداتی از 11 بهمن سال گذشــته تا صبح امروز 14 شهریور ماه در 4۶ محموله به 40 

میلیون 2۹1 هزار و 8۹4 دز رسیده است.
ارونقــی تصریح کرد: در این مــدت در 2۶ محموله 31 میلیون و ۶44 هزار و ۶84 دز واکســن 
ســینوفارم چینی، ، یک محموله یک میلیــون 452 هزار دز کواکس ایتالیــا، یک محموله یک 
میلیون و 44۹ هزار و ۶00 دز کواکس چینی، 11 محموله یک میلیون و 45 هزار دز اســپوتنیک 
روسی، دو محموله ۹۶3 هزار دز آسترازنکا روسی، یک محموله ۷00 هزار و 800 دز کواکس کره 
جنوبی، یک محموله 125 هزار دز هندی بهارات و 2 میلیون و ۹11 هزار و 810 دز واکسن ژاپنی 

آسترازنکا به کشور وارد شده است.
وی افزود: تا ســاعاتی دیگر محموله دیگری از واکســن کرونا در فرودگاه امام خمینی )ره( به زمین 

خواهد نشست.
معاون فنی و امور گمرکی گمرک ایران تاکید کرد: واکسن های وارداتی کرونا در فرودگاه امام خمینی 
)ره( به نمایندگان وزارت بهداشت تحویل داده می شود و تمام تشریفات گمرکی آنها پای پرواز انجام 

می شود و تعللی در ترخیص آن وجود ندارد.
به گزارش صبح امروز، ویروس کرونا از اســفندماه ۹8 در کشور شیوع پیدا کرد که به موجب آن برای 

کنترل و پیشگیری از گسترش این ویروس محدودیت ها و ممنوعیت هایی اعمال شده است.
تاکنون بخشی از گروه های پر خطر واکسینه شده اند و این روند با اضافه شدن واکسن برکت از تولیدات 

داخلی به روند واکسیناسیون ادامه دارد.

سهامداران عدالت منتظر ۱۰ درصد باقیمانده 
سود باشند

رئیس سازمان بورس در خصوص 10 درصد باقیمانده سود سهام عدالت گفت: با توجه به اینکه پرداخت 
سود سال ۹۹ نزدیک است، بنابراین باقیمانده سود سهام عدالت با سود سال 13۹۹ پرداخت می شود.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرگزاری تســنیم، محمدعلی دهقان دهنوی در حاشیه 
نشست »هم اندیشی شرکت های سبدگردان«  با حضور مدیران عامل شرکت های سبدگردانی برگزار 
شد، با اشاره به آخرین وضعیت آزادسازی باقیمانده سهام عدالت گفت: 40 درصد باقیمانده سهام عدالت 

در آینده آزادسازی می شود.
رییس سازمان بورس و اوراق بهادار درباره واریز باقیمانده سود سهام عدالت خاطرنشان کرد: بخشی از 
عدم پرداخت سود سهام عدالت ناشی از افزایش سرمایه شرکت ها بود و در این میان با شرکت هایی که 

سود خود را پرداخت نکرده اند به طور حتم از نظر انضباطی برخورد می شود.
وی افرزود: مقدار سود باقیمانده کم است و با توجه به اینکه پرداخت سود سال ۹۹ نزدیک است، بنابراین 

باقیمانده سود سهام عدالت با سود سال 13۹۹ پرداخت می شود.
رییس سازمان بورس در ادامه به فروش سهام عدالت اشاره کرد و گفت: همچنان امکان فروش بلوکی 
سهام عدالت مانند قبل وجود دارد، از آنجا که در ماه های قبل خریدار نداشت، اکنون با توجه به وجود 

خریدار بالقوه فروش بلوکی امکان پذیر است.
دهقان دهنوی خاطرنشان کرد: سهام عدالت چند ماه است که فروش نرفته است، در این زمینه اطلاع 
رسانی شــد تا افرادی که درخواست فروش داده بودند، درخواست خود را بررسی کنند، زیرا امکان لغو 

فروش سهام برای این افراد در نظر گرفته شد.
رئیس سازمان بورس در پاسخ به پرسشی دیگر درباره تاسیس یک هلدینگ برای 30 شرکت غیربورسی 
سهام عدالت گفت: تا کنون هیچ هلدینگی تاسیس نشده و در این مسیر برخی موانع ایجاد شده است.

وی همچنین به آخرین وضعیت درخواســت تاسیس کارگزاری اشاره کرد و اظهار داشت: تا کنون 30 
درخواست تاسیس کارگزاری به سازمان آمده است. از چهار درخواست که در ابتدا آمد، یک مورد پذیرفته 

و دو مورد دیگر رد شد و درخواست دیگر نیز پس از تکمیل مدارک، بررسی خواهد شد.

خبر

چکیده ای از عقاید صاحبنظران در خصوص ارز ترجیحی؛
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بحران هــای اقتصــاد 
ســال های  در  ایران 
ارز  مســئله  اخیــر 
ترجیحــی و یــا بــه 
عبارتی چنــد نرخی، بود 
که آخرین مــورد آن، به 
باز می گردد که  سال ۹5 
دولــت دوازدهــم بدون 
توجه به نــرخ آزاد ارز و 
واقعیت های اقتصاد، اقدام 
به تخصیص ارز ترجیحی 4200 تومانی کرد.

در همــان برهــه زمانــی کارشناســان 
حــوزه اقتصاد بارها به آثــار زیان بار این 
ارز پرداختنــد. چراکه آنهــا معتقد بودند 
سیاســت ارز 4200 تومانی که در ابتدا با 
هدف تثبیــت قیمت ها برای مصرف کننده 
اتخاذ شــده بود، نه تنها بــه رانت منجر 
می شــد، بلکه تولیدکنندگان داخلی را هم 
از پــای در می آورد و توان رقابت را از آنها 
می گرفــت و جز هدر رفــت منابع ارزی 
کشــور، تشــدید قاچاق معکوس و از بین 
رفتن فضــای رقابت بین محصول داخلی 
و وارداتــی، نصیبی برای اقتصاد کشــور 

نداشت. 
آنچــه می خوانیــد گزارشــی از انتقــادات 
سیاســت  بــه  اقتصــادی،  صاحبنظــران 
ارزترجیحی است که در گفتگو با رسانه های 

گوناگون عنوان شده است.
دولت سیزدهم به سمت تک نرخی شدن 

ارز حرکت کند 
چندی پیش طهماسب مظاهری، رئیس کل 
اسبق بانک مرکزی با بیان اینکه دولت قبل 
ارز 4200 تومانــی را به جامعه تحمیل کرد، 
گفت: دولت ســیزدهم به سمت تک نرخی 

شدن ارز حرکت کند.
این اقتصــاددان بــا بیان اینکــه در دولت 
اصلاحات توانستیم به ارز تک نرخی برسیم، 
می گوید: از دولت های نهم و دهم، چند نرخی 
شــدن ارز آغاز شــد و در دولت های یازدهم 
و دوازدهــم ارز 4200 تومانــی را به جامعه 
تحمیل کردند. توصیه من به دولت سیزدهم 
این است که حتماً به سمت تک نرخی شدن 
ارز بــرود چون حذف قاچاق، افزایش تولید و 
صادرات و ارتقای سلامت اداری و اقتصادی 

در گروی ارز تک نرخی است.
سندسازی توسط واردکنندگان کالاها با 

ارز ترجیحی
دبیر ســابق اتــاق بازرگانی ایــران و عراق 
نیز معتقد است سیاســت ارز ترجیحی فقط 
در مقاطع ابتدایی توانست مؤثر باشد و ثبات 

قیمتی در بازار ایجاد کند.
ســید حمید حســینی، بــا بیــان اینکه در 
واردات کالاهای اساســی بــا ارز ترجیحی، 
سندســازی های بســیاری توســط برخــی 
واردکننــدگان انجام شــده، تصریح می کند: 
این افــراد در اغلب موارد اقــدام به واردات 
کالایی غیر از کالاهای اساسی یا مواد اولیه 
لازم می کردند و با سندســازی، وقایع را به 
نفع خود رقــم می زدند. البته در برخی موارد، 
عدم توزیع کالای اساسی نیز مشاهده می شد 
و به خوبی به بازار ســیگنال ارسال می کرد. 
اثرات  شایع ترین  از  فاکتورهای صوری یکی 
ارز ترجیحی بود که در این سال ها نیز شاهد 

آن بودیم.
وی با تاکید بر اینکه » سیاست ارز ترجیحی 
کاملًا با شکســت مواجه شــد« خاطرنشان 
می کنــد: در حقیقت واردکنندگان بســیاری 
به ســبب عدم توانایی دولــت در نظارت بر 
فرآیند واردات کالاها بــا ارز 4200 تومانی، 

کالای وارداتی خود را به واحدهای تولیدی یا 
مصرف کنندگان نهایی، نمی رساندند. 

ارائه راهکار بــرای جایگزینی  به  حســینی 
آن با سیاســت ارز 4200 تومانی می پردازد 
و می گویــد: بــه نظر می رســد دولت برای 
رساندن کالای اساسی به مصرف کننده، باید 
ارز ترجیحــی را کنار بگذارد. ادامه دادن این 
روش، تحت هیچ شــرایطی بــه نفع اقتصاد 
کشور نیست. دولت ســیزدهم می بایست با 
اتخاذ سیاســت های حمایتی، ارز ترجیحی را 
گران تر، و از درآمد حاصل از مابه التفاوت آن 
با ارز آزاد، یارانه ای را نصیب دهک های پایین 

جامعه کند.
کالاهای اساسی با قیمت ارز ۴۲00 
تومانی به دست مصرف کننده نرسید

 عضو کمیســیون تسهیل کسب و کار اتاق 
بازرگانی تهران نیز می گوید: در واقع کمبود 
نهاده های دامی، دارو و دیگر اقلام اساســی 
در کشــور به راحتی حس می شــد که نشان 
اجرای سیاست ارز 4200  از سوءمدیریت در 

تومانی دارد.
هرویک یاریجانیان با اشــاره به اینکه »اگر 
مبالغ تخصیــص یافته بــه ارز ترجیحی به 
مســئله تولید اختصاص پیــدا می کرد، قطعاً 
می توانستیم تحول اقتصادی فوق العاده ای را 
رقم بزنیم« بیان می کند: متأسفانه چگونگی 
واردکنندگان،  توســط  مصرف ارز ترجیحی 
رهگیری نشــد؛ بنابراین آمار دقیقی از اینکه 
چه میزان از این ارزها صرف واردات شــد و 
چه قدر از آن سر از بازار آزاد در آورد، نداریم. 
اما آن چیزی که مســلم است، این است که 
کالاهای اساســی با قیمت ارز 4200 تومانی 

به دست مصرف کننده نرسید.
جبــران  ضربــات  بــه  اشــاره  وی بــا 
ناپذیر ارز 4200 تومانی بــه اقتصاد و تولید 

کشــور می افزاید: متأســفانه به واسطه این 
موضوع، فضــای رقابتی بــرای تولیدکننده 
داخلــی از بین رفت. چرا کــه واردکننده در 
تمامــی مراحــل تأمیــن کالا، از ارز 4200 
بهره مند می شــود، ولی تولیدکننده باید مدام 
مالیات بدهد و اینگونه اســت که هزینه های 
تولید بــالا رفته و فضای رقابــت با کالای 

وارداتی، برچیده می شود.
رشد پدیده قاچاق معکوس

سخنگوی کمیســیون اقتصادی مجلس نیز 
بیان می کنــد: با اتخاذ سیاســت ارز 4200 
تومانی پدیده قاچاق معکوس به شــدت رشد 
کرده و تقاضــا برای واردات کالا نیز به طور 

مشابه افزایش یافته است.
غلامرضــا مرحبا ادامــه میدهــد: نرخ های 
چندگانه و ارز چند نرخی همیشــه به فســاد 
منتهی می شود. زیرا بازار آزاد به دولت اجازه 
نظــارت و کنترل را نمی دهد و ما در عمل به 
شدت ضعف در نظارت و کنترل شرایط داریم 
و ایــن حفره های مدیریتــی باعث به وجود 
آمدن رانت و فسادهای مالی در بدنه اقتصاد 

کشور می شود.
سخنگوی کمیسیون اقتصادی مجلس دلیل 
ادامه این طرح شکســت خورده توسط دولت 
را احتمال افزایــش قیمت این کالاها عنوان 
و مطرح میکنــد: دولت از افزایش زنجیره وار 
قیمــت اجناس در بازار و نگرانی بابت معاش 
جامعه این سیاست شکســت خورده را ادامه 
داد و به دلیل اینکه دولت روندهای اشــتباه 
خــود را اصلاح نکرده بود، بیــش از حد در 
این پیله گرفتار شــد و در نهایت نیز مشاهده 
می شود با وجود پرداخت چندین میلیارد دلار 
ارز 4200 تومانی، کالاهای اساسی با قیمت 

بازار آزاد معامله می شوند.
وی بر لــزوم حذف تدریجــی ارز ترجیحی 

تاکید می کند و می گویــد: برای جبران این 
مســیر اشــتباه، یک برنامه چند وجهی نیاز 
اســت که از یک ســو با کاهش ارزش پول 
ملی و تورم مقابله شــود و از سوی دیگر به 
صورت تدریجی نرخ ارز ترجیحی حذف شود، 
تا جایی کــه تفاوتی بین ارزهــای چندگانه 
وجود نداشــته باشد و از اقشار ضعیف جامعه 

نیز حمایت مالی صورت بگیرد.
فاجعه ای جبران ناپذیر در صنعت 

دامپروری
فرشــید صراف ، رییس اتحادیــه گاوداران 
صنعتی خراســان رضوی نیز مطرح می کند: 
متاسفانه شیوه های غیرمتعارف تصمیم گیری 
در عرصه کشــور در چند ســال اخیر باعث 
پیدایش فاجعه ای جبــران ناپذیر در صنعت 
دامپــروری گردید به نحوی کــه فاجعه رخ 
داده با ارز ترجیحــی 4200 تومانی آنچنان 
صدماتی به پیکره تولیــدات دامپروری وارد 
کرد که شــاید سالها طول بکشــد تا بتوان 

دوباره این صنعت را به رونق رساند.
در پایان

به عقیده کارشناســان چه از دیدگاه کلان و 
چه از دیدگاه خرد، پیامد سیاســت ناکارآمد 
ارز ترجیحی چیزی جز هدررفت منابع ارزی 
کشــور، ضربه به تولید داخل از طریق حذف 
تولیدکننده داخلی از میــدان رقابت و ایجاد 
رانت گســترده نبود. بنابرایــن انتظار میرود 
دولت ســیزدهم به نوعی با موضوع برخورد 
کند که دســتاورد آن تنها برای مردم باشد و 
با حذف ارز 4200، به گونه ای دیگر سیاست 

حمایتی را اعمال کند.
برچســب ها : ارز ترجیحــی- واردات دارو- 
نهــاده های دامی- ارز 4200- کمیســیون 
اقتصادی مجلس- دلار- صبح امروز- گرانی 

– مریم اصغری
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داروی داروی تقلبی قارچ سیاه در بازار 
ســازمان غذا و دارو با اعلام اینکه داروی آمفوتریســین که برای درمان قارچ سیاه بیماران مبتلا به کرونا 

مصرف می شود تامین شده، نسبت به وجود نمونه تقلبی این دارو هشدار داد.
وبدا نوشــت: ســازمان غذا و دارو اعلام کرد:  با افزایش موارد ابتلا به قارچ سیاه در بیماران مبتلا به کرونا 
دلتا، طی هفته های گذشــته میزان مصرف دوماهه کشور طی یک هفته به اتمام رسید که اقدامات فوری 
جهت واردات و جایگزین این دارو صورت گرفته و در تمامی داروخانه های منتخب توزیع شــد. ســازمان 
غذا و داور افزود:  همچنین متاسفانه طی هفته های اخیر، همزمان با کمبود مقطعی این دارو افراد سودجو 
مبادرات به فروش داروهای تقلبی با برچسب داروی اصلی و قیمت 10 تا 20 برابری می کردند که علاوه 
بر کلاهبرداری از خانواده بیماران، جان آنان را نیز به خطر می انداختند. به مردم توصیه می شود داروی مورد 
نظر خود را تنها از داروخانه ها و پس از استعلام از سامانه TTAC به آدرس www.ttac.ir  تهیه کرده و به 
هیچ عنوان برای تهیه داروی خود به بازار آزاد مراجعه نکنند، چرا که هیچ تضمینی برای اصالت و سلامت 

این داروها وجود ندارد.

کشف ۳۴7 کیلوگرم تریاک در مشهد 
جانشین فرمانده ارشد انتظامی خراسان رضوی از کشف 34۷ کیلوگرم تریاک در مشهد خبر داد.

پایگاه خبری پلیس نوشت: ابراهیم قربان زاده با اظهار این موضوع بیان کرد: نیروهای مرکز عملیات ویژه 
پلیس مبارزه با مواد مخدر خراسان رضوی در اقدامی اطلاعاتی به سرنخ هایی از قاچاق مواد مخدر به مشهد 
دست یافتند.  وی افزود: پلیس پس از کنترل و مراقبت های پوششی، خودروی سواری پژو 405 حامل مواد 
افیونی را در مشهد متوقف و در بازرسی از این خودرو 34۷ کیلوگرم  تریاک کشف کردند. گفتنی است که 

در این عملیات دو متهم دستگیر و به مراجع قضایی معرفی شدند. 

هر 5۱ ثانیه یک تصادف در تهران! 
معاون عملیات پلیس راهور پایتخت با بیان اینکه »روزانه حدود 1۶00 مورد تصادف در تهران داریم« گفت: 

هر 51 ثانیه یک تصادف رخ می دهد.
فارس نوشت: محمد رازقی معاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ اظهار کرد: بنابر آمار تماس ها با پلیس 
110، هر 51 ثانیه یک تصادف داریم. متاسفانه تصادفات یکی از معضلات ترافیکی در شهر تهران است و 
روزانه حدود 1۶00 مورد تصادف داریم که هر 51 ثانیه یک تصادف در شهر تهران روی می دهد. به گفته 
وی، این تصادفات از تصادفات جزیی که طرفین با یکدیگر سازش کرده و محل را ترک می کنند تا تصادفات 
خســارتی شدید و تصادفات جرحی و فوتی متفاوت است. معاون عملیات پلیس راهور تهران بزرگ با بیان 
اینکه »برخی از تصادفات موجب بروز خسارات جبران ناپذیری می شود« تصریح کرد: اطلاع از این موارد که 
در تصادف رخ داده چه مقصر و چه غیر مقصر، چه وظایفی داشته و چه کاری باید انجام دهیم بسیار مهم 
است. برخی تصادفات، تصادفات ثانویه است؛ یعنی تصادفی اتفاق افتاده، مخصوصا در محورهای بزرگراهی 
که ســرعت بالاست و به دلیل اینکه طرفین تصادف ایمن سازی نکردند تصادف دومی همان جا با همان 
وسایل نقلیه اتفاق می افتد. رازقی ادامه داد: ایمن سازی بعد از وقوع تصادف حتما با مثلث شبرنگ انجام شود، 
با فاصله ای مناسب و با توجه به محلی که این تصادف روی داده است تا رانندگان عبوری از وقوع تصادف 
مطلع شده و برخورد بعدی صورت نگیرد. ایمن سازی طی روز در فاصله ۷0 متری و در شب و هنگام دید کم 
در فاصله 200 متری باید از علایم ایمنی و مثلث شبرنگ استفاده شود تا از تصادفات بعدی جلوگیری شود.

» پیري به رخ ما خط از آن روی کشیده است 
تا خوانی از این خط که ز دنیا چه کشیدیم «

جعفر شاهرخی، جامعه شناس
دوران سالمندی یکی از حساس ترین دوران زندگی هر فرد است که طی آن سالمندان در معرض تهدیدات 
بالقوه نظیر فشار روانی، افسردگی، کم تحرکی، مشکلات مفصلی و استخوان، از بین رفتن شادابی پوست، 

بی خوابی و ....  قرار می گیرند . 
 بی اعتنایی و بی توجهی به این سرمایه های اجتماعی حتی در مدتی کوتاه می تواند به طور چشمگیری به 

افزایش فشار روانی و احساس پوچی این افراد منجر شود که نتیجه اسفبار آن بر هیچ کس پوشیده نیست.
 در بســیاری کشورها برای جلوگیری از گسترش این عوارض و پیوستگی روند زندگی اجتماعی سالمندان 
و نیز حفظ خصوصیات اجتماعی روانی اینگونه افراد، باشگاه های مخصوص تأسیس شده که افراد سالمند 
را از امکاناتی همچون سرگرمی، تفریحی، ورزشی، مطالعه و غیره بهره مند می سازد. اگرچه هیچ باشگاه و 

آسایشگاهی نمی تواند جای خالی مهرورزی و محبت خانواده را جبران کند. 
 ایران هم از این قاعده جدا نیست. به استثنای دو سال اخیر به دلیل شیوع بیماری کرونا، روند سپردن سالمندان 
به آسایشگاه ها سیر صعودی داشته است. با توجه به تحولات عمیق دهه های اخیر و دگرگونی در ساختارهای 
اقتصادی اجتماعی به ویژه نهاد خانواده و تبدیل تدریجی آن از گســترده به هسته ای، اثرات شهرنشینی و 
گسترش زندگی آپارتمانی، مهاجرت برای اشتغال، اشتغال همزمان زن و مرد و... خانواده ها آنچنان که باید به 

سالمندان توجه نمی کنند. 
در نتیجه نیازهای اساسی این افراد برآورده نشده و باعث بروز اختلالات روانی، انزوای اجتماعی، افسردگی و 
یأس سالمندان شده و گروهی از خانواده ها برای پرکردن این خلاء و رفع این چالش چاره  را در روی آوردن به 

خانه های سالمندان می بینند.
 همان اتفاقی که به گونه ای دیگر در سپردن کودکان و یا حتی نوزادان به مهد کودک ها قابل مشاهده است.

 این نوشته به منزله رد، قبول و توصیه به انصراف یا تشویق به سپردن سالمندان در آسایشگاه ها نیست.
بحث بر سر نوع مواجهه با این پدیده است. باید پذیرفت، سالمندان نیازهای متفاوتی دارند که باید در همه 
بخش های مدیریتی به آن ها، توجه ویژه، برنامه ریزی مناسب و به موقع انجام شود. برنامه ریزی از جنس انجام 
اقداماتی که به حفظ روحیه، افزایش امید به زندگی، اعتماد اجتماعی، شادابی، نشاط و رفع نگرانی خانواده ها 

بیانجامد.
 هر چه میزان توجه و حمایت دولت ها و نهادهای حمایتی -  بیمه ای به قشر سالمند و از کار افتاده به عنوان 

گنجینه  های ارزشمند اجتماعی بیشتر باشد، جامعه سالم تر، پویاتر و تحمل پذیر تر خواهد بود.
 سالمندان در پناه حمایت های دولتی و در سایه بهره مندی از خدمات متولیان کارآزموده و زیر چتر احترام کرامت 

و منزلت اجتماعی بیشتر، قادر خواهند بود که به طور مستقل در جامعه و یا در کنار خانوادشان زندگی کنند.
 تا زمانی که نگاه به خانه ســالمندان فقط در چارچوب انجام مراقبت های پزشکی، پرستاری و رفع دغدغه  
فرزندان برای انجام کار در ازای دریافت پول باشد، نمی توان انتظار هیچ بهبودی را در این زمینه داشت.  بدون 
شک سالمندان علاوه بر دریافت خدمات پزشکی و پرستاری، کمک به انجام فعالیت های روزمره، مناسب سازی 
فضاهای شهری مطابق استانداردها، خدمات خانه داری، توزیع و بهره مندی مناسب از امکانات رفاهی، بهداشتی، 

خدماتی، تفریحی و غیره نیاز دارند در سایه حمایت مستقیم دولت باشند. 
 متاسفانه برخی خانه های سالمندان به لحاظ یکنواختی روند زندگی، نتیجه ای جز روزمرگی،  تحلیل و اختلال 

روحی را برای سالمندان در پی ندارند.
 این مسئله به قدری با اهمیت است که در برخی کشورها برای کاهش احساس تنهایی، فشار خون، خطربیماری،  

تاخیر در زوال عقل و .... به تعامل اجتماعی میان نسل های مختلف روی آورده اند.
آنــان معتقدند، ایجــاد مهد کودک در کنار خانه ســالمندان هم باعث افزایــش ارتباط کودکان و 
ســالمندان شــده و هم تعریف مثبتی از ســالمندی را برای کودک ایجاد کرده،  همچنین موجب 
افزایش امید ســالمندان به زندگی بیشــتر می شــود. گرچه تلفیق دائم مهد کودک ها و خانه های 
ســالمندان به هیچ وجه در هیچ کجای دنیا پذیرفته نشــده است.  باور کنیم برخی سالمندان ما اگر  
هنوز اندک جانی دارند به امید خارج شــدن از خانه ســالمندان و دیدن حتی یک لحظه عزیزانشان 

است.
اگر ســرای ســالمندان آخرین چاره کار اســت و به هر دلیلی مانند تنها بودن فرد سالمند و یا رنج بردن از 
بیماری های حاد که نیاز به مراقبت های مداوم دارد، راهی غیر از آن متصور نیست. باید نسبت به استانداردسازی 
این آسایشگاه ها بازنگری لازم انجام شود، به گونه ای که شنیدن نام سرای سالمندان باعث ایجاد اضطراب و 

وحشت را در درون خانواده ها نشود.
اختصاص فضای مناســب، تعداد مراقبت کنندگان کافی آموزش دیده، عدم قطع ارتباط ســالمند با 
خانه و جامعه و... فقط در این صورت اســت که از مشــکلات روحی و جسمی این عزیزان کاسته 

خواهد شد.
 کلام آخر اینکه حواسمان باشد، نگذاریم  پدران و مادران ما تنهایی هایشان را با خاطرات گذشته و عکس های 
قدیمی پر کنند. اگر امروز قد کشیدیم و فکر می کنیم به جایی رسیده ایم به برکت وجود کسانی ست که در این 

وانفسای روزگار سپر جوانی ما شدند و رنج های ما را عاشقانه به دوست جان کشیدند.

یادداشت 

خبر

آمارهای محرمانه  همچنان در پستوی سازمان بهزیستی؛

افزایش قطعی زنان معتاد متجاهر در مراکز بهزیستی
به گفته رضــوان مدنی، نوجوانان و جوانان 
بیشــتر بــه ســمت گل و شیشــه می روند 
و در بعضی از ســنین دیگر افــراد هروئین 
و تریاک استفاده می شود. به گفته او امسال 
آمــار پذیرش زنان معتــاد متجاهر در مراکز 

بهزیستی افزایش قطعی داشته است.
وضعیت  تحریم هــا،  نوشــت:  خبرآنلایــن 
اقتصــادی و شــیوع کرونــا در چند ســال 
گذشته برای مردم و بســیاری از سازمان ها 
و دســتگاه ها سال های ســختی را رقم زد. 
سازمان بهزیستی یکی از این سازمان ها بود. 
سازمانی با انواع مسئولیت ها در قبال بسیاری 
از مددجویانش یا مردم دیگر که چشم به آن 

و حمایت دست اندرکارانش داشتند.
فاطمه رضــوان مدنی، رییس مرکز توســعه 
پیشــگیری و درمان اعتیاد سازمان بهزیستی 
یکی از این دســت اندرکاران اســت. او در این 
گفتگو از افزایش انواع آسیب های اجتماعی در 
چند سال اخیر به ویژه بعد از شیوع کرونا گفت.

 اگرچه بــه دلیل محرمانه بــودن، ریز آمار 
این آســیب ها را بیان نکرد، اما توسعه فقر را 
یکی از عواملی دانســت که به افزایش این 
آسیب ها دامن زده است. »یافته های حاصل 
از دو دوره پیمایش رصد آسیب های اجتماعی 
و عوامل تعیین کننده آن، حاکی از آن اســت 
که در هر استانی وضعیت متفاوت است، ولی 
بطورکلی شــواهد حاکی از افزایش و رشــد 
برخی آسیب های فردی و خانوادگی است. به 
عنوان مثال بیکاری و مسائل اقتصادی ناشی 
از کرونــا با آســیب های اجتماعی همچون: 
همســرآزاری، اعتیــاد به مــواد و ... رابطه 
داشته اند. تماس ها با سامان 148 همزمان با 
شیوع کرونا افزایش قابل ملاحظه ای داشته 

است.«
او می گوید دو میلیون و 800 هزار نفر معتاد 
در کشــور وجود دارند که زنــان معتاد 280 
هــزار نفــر از این جمعیت اند. بــه گفته وی 
شکست عاطفی، افسردگی، اختلالات روانی، 
اختلالات شــخصیتی، نبــود اعتماد بنفس 
و... از مهمتریــن عوامل روانی اند که زنان را 

مستعد مصرف مواد مخدر می کند.
به گفته رضــوان مدنی، نوجوانان و جوانان 
بیشــتر بــه ســمت گل و شیشــه می روند 
و در بعضی از ســنین دیگر افــراد هروئین 
بیان می کند  او  و تریاک اســتفاده می کنند. 
امســال آمار پذیرش زنان معتاد متجاهر در 
مراکز بهزیستی افزایش قطعی داشته؛ »تعداد 
تماس هــای موفــق خط ملی اعتیــاد در 5 
مــاه اول ســال 1400، 2125۷3 نفر بوده و 
بیشــترین تماس گیرندگان خط ملی اعتیاد 
زنان اند. بیشــترین سؤالی که در سال جاری 
مردم از مواد می پرسند در مورد گل و تریاک 

بوده است.«
بــه گفته رئیس دبیرخانه رصد آســیب های 
اجتماعی و معلولیت ها، مهمترین علل طلاق 
از ســه ســال پیش تا الان، مســؤلیت پذیر 
نبــودن، بی توجهــی و کمبــود مهارت های 

سازگارانه بوده است.
متن کامل این گفت وگو را در زیر بخوانید.

شما  مرکز  ویژه  به  بهزیســتی  سازمان 
چقدر توانســته به اهدافــش در زمینه 
پیشــگیری از اعتیاد برای زنان و مردان 

دست پیدا کند؟
بــا توجه به اینکــه در زمینه پیشــگیری از 
اعتیاد از طرف ســتاد مبارزه بــا مواد مخدر 
بودجه ای به ما اختصاص ندادند، ولی از طرف 
NGO هــا، فعالیت ها و برنامه های خوبی در 
پیشگیری از اعتیاد داشته ایم. تا قبل از شرایط 
کرونا، چون برنامه های پیشــگیری حضوری 
بود ما در محله هــا، مدارس، محیط های کار 
و محیط هــای اداری آموزش می دادیم، ولی 

الان به خاطر کرونا متوقف شده است. 
چرا ستاد دو ســال است به شما بودجه 

نداده است؟
چــون در بودجه های ســتاد، بودجه ای برای 
بحث پیشگیری و فرهنگی نگذاشته و برای 

درمان و کاهش آسیب بودجه گذاشته بودند.
یعنی بحث پیشــگیری خیلی برای ستاد 

مهم نیست؟
نمی شــود گفت مهم نیســت. به هرحال بر 
اســاس صلاحی کــه دیدند برای مســائل 
فرهنگــی و پیشــگیری در بهزیســتی پول 

نگذاشته بودند.
خودشان این برنامه ها را دارند؟

حتما.
تعداد زنان معتاد در کشور نسبت به آمار 

مردان چقدر است؟
ما متاســفانه اطلاعات دقیق و شــفاف و به 
روزی نداریــم که بتوانیم بــه قطعیت الان 
بگوییم آمار اعتیاد یــا اختلال مصرف مواد 
چقدر است)چه برای زنان و چه برای مردان(. 
درباره زنان به دلیل محدودیت های فرهنگی 
و اجتماعــی عدم قطعیت در آمارها بیشــتر 
اســت. طبق شیوع شناسی سال 13۹4 حدود 
زنــان مصرف کننده  10 درصــد جمعیــت 
مواد، بوده اند که بــا توجه به برآورد جمعیت 
مصرف کننــدگان مــواد )دو میلیون و 800 
هزار نفر( زنان معــادل 280 هزار نفر از این 

جمعیت اند.
در سال های اخیر چطور؟

آمار دقیقی نداریم. انشــالله بــه زودی یک 
شیوع شناسی دیگری در سطح کشور انجام 

شود.
یعنی آخرین آمار ما برای 6 ســال پیش 

است؟
شیوع شناسی آماری است که به صورت کلی 
در کل کشــور انجام می شود. این مطالعه ای 
بوده که در ســال ۹4 انجام دادند، ولی بعد از 

آن شیوع شناسی انجام نشده است.
بیشترین دلیل اعتیاد زنان چه بوده است؟

اختلال مصرف مــواد در زنان همچون مردان 
دلایــل پیچیــده و گوناگونی با ابعــاد فردی، 
خانوادگــی، اجتماعی، اقتصــادی و فرهنگی 
دارد. در بعــد خانوادگی، طبق مطالعات  انجام 
شده  بیشتر زنانی که مبتلا به اختلال مصرف 
مواد هستند همسران آن ها نیز معتاد بوده و یا 
اینکه سوء مصرف مواد در بین نزدیکانشان مثل 
پدر یا برادر و یا مادر وجود داشــته است. در بعد 
فردی اختلال مصرف در بین زنان، می توان از 
عوامل شــناختی و روانی نام برد که عواملی از 
قبیل  شکســت عاطفی، افسردگی، اختلالات 
روانی، اختلالات شخصیتی، عدم اعتماد بنفس 
و... از مهمتریــن عوامل روانی انــد که زنان را 

مستعد مصرف مواد مخدر می کنند.
درباره عوامل شناختی نیز نگرش مثبت به مواد 
در بین زنان )کاهش دردهای جسمی و چاقی( و 
عدم شناخت کافی در خصوص مضرات مصرف 
مواد از جمله مواردی اســت که در اعتیاد زنان 
نقش دارد. در خصــوص عوامل اجتماعی نیز 
محل زندگی و نحوه  دسترسی به مواد بیشترین 
تاثیر را داشته است. فقر و رفاه بیش از حد نیز به 
عنوان عوامل اقتصادی و اجتماعی مستعدکننده 
اختــلال مصرف مواد شــناخته شــده اند. در 
خصــوص عوامل فرهنگــی، عواملی از قبیل 
ضعف مذهبی، مصرف مواد برای تفنن و گذران 
اوقات فراغت، نبود امکانات تفریحی –ورزشی 
ســالم و کم هزینه که می توانســت جایگزین 
خوبی برای مصرف مواد شوند، عواملی هستند 
که باعث مستعد شدن مصرف مواد در بین زنان 

جامعه شده است.
بیشترین موادی که در بین مردان و زنان 

مصرف می شود، چه نوع موادی است؟
باز هــم مطالعه دقیقی در ایــن باره صورت 
نگرفتــه و بســیاری از معتــادان واقعیت را 
در ایــن باره در کمپ هــا نمی گویند. اما نوع 
مصرف مواد در سنین مختلف متفاوت است. 
مثلا نوجوانان و جوانان بیشــتر به سمت گل 
و شیشــه می روند، در بعضی از ســنین افراد 

هروئین و تریاک مصرف می کنند.
آمار برقراری تماس بــا خط ملی اعتیاد 
چقدر است؟ زنان بیشتر تماس می گیرند 
یا مردان و شما چه خدماتی در این زمینه 

ارائه می دهید؟
تعداد تماس های موفق خــط ملی اعتیاد در 
5 مــاه اول ســال 1400، 2125۷3 نفر بوده 
و بیشترین تماس گیرندگان خط ملی اعتیاد 
زنان اند. میانگیــن تماس گیرنده های زن در 

شش ماه اول 80/12 درصد بوده است.
هــدف از راه انــدازی خط ملی اعتیــاد ارائه 
راهکارهــای درمــان اعتیاد، پیشــگیری از 
مصرف مواد و ارجاع به مراکز درمانی اعتیاد 

است. 
بیشــترین ســوالی که درباره نوع مواد 
مصرفــی از خــط ملی اعتیاد پرســیده 

می شود، کدام نوع است؟
بیشترین ســؤالی که در سال جاری مردم از 
مواد می پرســند در مورد »گل« و »تریاک« 

بوده است.
درست است که یکســری از کمپ های 
معتادان زیر نظر بهزیســتی نیســتند و 

مجوز ندارند؟
بله، کاملا درســت اســت. بعضی از کمپ ها 
غیرمجازند و در کشــور فعالیــت می کنند و 
زیر نظر بهزیستی نیستند. یعنی از بهزیستی 

مجوز نگرفته اند.
چرا این اتفاق افتاده است؟

ما متولی برخورد با مراکز غیرمجاز نیســتیم؛ 
چون ما مقام قضایی یــا مقام برخوردکننده 
نیستیم. سازمان بهزیستی سازمانی است که 
به افرادی که برای کار قانونی شــرایط دارند 
مجوز می دهد. بنابراین روی مراکزی که زیر 
نظر ما هستند نظارت داریم و اگر کار خلاف 

روابط و اصول انجام دهند طبق آیین نامه ها 
با آنها برخورد می کنیــم، ولی اجازه ورود به 

کمپی که غیر مجاز است نداریم.
چند کمپ مجاز برای زنان و مردان وجود 

دارد؟
تعداد مراکز درمان ســرپایی مان که به آن ها 
ام ام تــی )MMT( می گویند در ســال ۹۹، 
10۹2 مرکز و تعداد مراکز اقامتی مان 1145 
بوده است. در ســال جاری تعداد مراکز زیر 
نظر بهزیســتی در کل کشــور برای بهبود و 
بــاز توانی افراد دچار اختــلال مصرف مواد، 
114۶ مرکز برای مــردان و ۶۶ کمپ برای 

زنان است.
در حال حاضر چه تعداد زن در این مراکز 

پذیرش شده اند؟
تعداد پذیرش زنان ما ۶5۶5 نفر بوده اســت. 
مــا در مراکز ماده 1۶،  21 مرکز داریم که دو 
مرکز آن متعلق به زنان است. در مراکز ماده 
1۶ قم و خراسان رضوی، 221۷ نفر از زنان 

در سال ۹۹ پذیرش شده اند.
این آمار نسبت به ســال پیش افزایش 

داشته است؟
قطعا افزایش داشته است.

بعد از دستور جمع شدن وسایل رایگان 
پیشــگیری از بــارداری از خانه هــای 
بهداشــت، شــاهد افزایش بارداری ها 
به ویژه در میان زنــان معتاد و متجاهر 

بوده اید؟
برای جواب به این ســؤال نیاز به انجام یک 
پژوهــش دقیق و روش مند اســت که ما در 
حال حاضر اطلاعات دقیقی در این خصوص 

نداریم.

سازمان بهزیستی همچنان این وسایل را 
در اختیار زنان دارای اعتیاد قرار می دهد؟
بله ما در بســته های کاهش آسیب، وسایل 
پیشــگیری از بارداری را مثــل کاندوم ارائه 
می دهیم که این هم نه به دلیل پیشــگیری 
 ،HIV از بارداری، بلکه به دلیل پیشگیری از

بیماری های مقاربتی، هپاتیت و.. است.
پس در واقع به شما دستوری مثل دستور 
به خانه های بهداشــت برای جمع آوری 
نشده  داده  بارداری  از  پیشگیری  وسایل 

است؟
خیر. فعالیت ما با خانه های بهداشت متفاوت 
اســت. ما فقط به زنان کاندوم می دهیم ولی 
دیگــر قرص و این چیزها را باید از خانه های 

بهداشت بگیرند.
و ســقط  بارداری ها  میــزان  از  شــما 
جنین هایی که بین زنــان معتاد متجاهر 

صورت می گیرد، خبر دارید؟
خیر. این افراد برای سقط به مراکز ما مراجعه 
نمی کننــد؛ چون مــا اصلا مراکــز درمانی 
نداریم. بــه مراکز درمانی وزارت بهداشــت 
می روند. منظور ما از درمــان، درمان اعتیاد 
است نه درمان بیماری و کارهای دیگر. زنان 
تن فروش هم برای سقط جنین به ما مراجعه 
نمی کنند؛ چون ما اصلا امکانات آن را نداریم 
و جــزء وظایفمان هم نیســت. آن ها باید به 

مراکز وزارت بهداشت بروند.
سازمان بهزیستی اطلاعی از میزان زنان 
تن فروش )نــه فقط معتادان( دارد که در 
این چند ســال اخیر افزایش داشــته یا 

خیر؟
مــا یکســری مطالعــات در بحــث رصد 
انجام دادیم و یکسری  آسیب های اجتماعی 
اطلاعــات هم داریم، ولــی از این اطلاعات 

آماری را  به بیرون ارائه نمی دهیم.
یعنی این مطالعات فقط برای ســازمان 

بوده است؟
خیــر. به این دلیل اســت که ما آمــار را به 
نهادهــای تصمیم گیــر بــرای برنامه ریزی 
می دهیم. این آمار اطلاعاتی نیســت که در 

اختیار عامه مردم قرار دهیم.
به چه تعــداد از معتادان متجاهر خدمات 
کرونایی داده شده اســت؟ و چه تعداد 

معتاد کرونایی تا به حال فوتی کرده اند؟
در ســال 13۹۹، در مجموع 1420 نفر معتاد 
متجاهر مبتلا بــه کرونا در مراکز ماده 1۶ و 
تبصره 2 ذیل آن گزارش شــده است که از 
این تعداد 148 نفر بــه مراکز درمانی ارجاع 
شــده و یک نفر هم فوت کرده است. در سه 
ماهــه اول 1400 در مجموع 588 نفر معتاد 
متجاهر مبتلا بــه کرونا در مراکز ماده 1۶ و 
تبصره 2 ذیل آن گزارش شــده است که از 
این تعداد ۷4 نفر به مراکز درمانی ارجاع شده 
و تاکنون مواردی از فوت گزارش نشده است.

چرا بهزیســتی معتادان زیر 1۸ سال را 
درمان نمی کند؟

بــا توجه بــه حساســیت درمــان اختلال 
مصــرف مواد در افراد زیر 18 ســال، درمان 
این گروه توســط پزشــکان و روان پزشکان 
متخصص و دوره دیده در مراکز بیمارســتانی 
و کلینیک های تخصصــی و زیر نظر وزارت 
بهداشــت انجام می شود و برای همین است 
که بهزیستی درمان نمی کند چون درمان این 

افراد حساس است.
از ســه سال  علت های طلاق  مهمترین 

پیش تا الان چه بوده است؟
مهمترین علل طلاق از ســه ســال پیش تا 
الان، عــدم مســؤلیت پذیری، بی توجهی و 
کمبود مهارت های سازگارانه بوده است. اگر 
بخواهم به تفکیک ســال به سال بگویم به 
این شــرح است: در ســال 13۹۷ :1 -عدم 
مسئولیت پذیری با 3.۶0 درصد در رتبه اول، 
2 –بی توجهــی با 2.۷۹ درصد در رتبه دوم و 
با 2.۶3 درصد  کمبود مهارت های سازگارانه 
در رتبه سوم هستند. در سال 13۹8 :1 -عدم 
مسئولیت پذیری با 3.55 درصد در رتبه اول، 

2 –بی توجهــی با 3.13 درصد در رتبه دوم و 
با 2.۹5 درصد  کمبود مهارت های سازگارانه 
در رتبه ســوم هســتند. در ســال 13۹۹ :1 
-کمبود مهارت های سازگارانه با 3.58 درصد 
در رتبــه اول، 2 -عدم مســئولیت پذیری با 
3.54 درصد در رتبه دوم و بی توجهی با 2.۹۹ 
درصد در رتبه ســوم اســت. در سال 1400 
:1-عدم مســئولیت پذیری با 3.۷3 درصد در 
رتبه اول، 2-بی توجهی 3.01 درصد در رتبه 
دوم و بی احترامی با 2.88 درصد در رتبه سوم 

هستند.
با توجه به این رصدی که شــما انجام 
انواع آسیب های  این سال ها  در  داده اید، 

اجتماعی افزایش داشته است؟
  یافته های حاصل از دو دوره پیمایش رصد 
آســیب های اجتماعی و عوامل تعیین کننده 
آن، حاکی از آن اســت که در هر اســتانی 
وضعیت متفاوت است، ولی بطورکلی شواهد 
حاکی از افزایش و رشــد برخی آسیب های 
فردی و خانوادگی اســت. بــه عنوان مثال 
بیکاری و مســائل اقتصادی ناشی از کرونا با 
همسرآزاری،  همچون:  اجتماعی  آسیب های 

اعتیاد به مواد و ... رابطه داشته اند.
همزمان با شـــیوع ویــروس کووید 1۹ در 
کشــور، خط تلفنــی صدای مشــاور 1480 
بـــرای ارائـه خدمـات مشـاوره بـه صـورت 
گســـترده تر در کشـور معرفـی شد و بـرای 
تلفــن  فعــال  تمامـی سـیم کارت هــــای 
همــــراه از طریــــق وزارت ارتباطــات و 
فنــاوری اطلاعــات کشــور پیامکــی بــا 
مضمــون »بــــا مــا حـرف بـزن« ارسال 
شــد. گزارش تحلیلــی - توصیفی داده های 
حاصل از این مشاوره ها که در سال 13۹۹-
1400 روی داده های ثبت شــده از این خط 
تلفنی انجام شــده، حاکی از آن اســت که 
در اسـفند ماه ســـال 13۹8 تعـداد تمـاس 
و  تعـداد مشـــاوره ثبـت شـده رشـد قابـل 

ملاحظـه ای  را به دنبال داشـته اسـت.
 به نظر می رسد افزایش نگرانی درباره آینده، 
ترس از ابتلا به ویروس، تطبیق با شــرایط 
جدید، تغییر ســبک زندگی، چگونگی طرح 
موضوع برای کودکان، ترس ها و نگرانی ها، 
ناامیدی،  بــه ســوگ،  کنش هــای مربوط 
افســردگی، بی قــراری و متعاقبــاً تشــدید 
اختلالات روانی از دلایل اصلی این تماس ها 
بوده اند؛ که خود می توانند زمینه ساز افزایش 

آسیب های اجتماعی باشند.
موسســــه  مطالعــــه  اســــاس   بــــر 
مطالعــات و پژوهــــش بازرگانــی نــرخ 
فقــر شـــهری، در ســـال ۹8 بالغ بر ۹.5 
درصـــد رشـد داشته است. امـا آنچـه تأثیـر 
کاهـش تولیـــد ناخالـص داخلـی ناشـی از 
کرونـا بـر فقـر را شـــدیدتر خواهـد کـرد، 
مســـئله توزیـع اســـت. به عبارت دیگــر، 
تأثیــر کاهــش تولیــد ناخالــص داخلــی 
بــــر تمــــام گروه هــــای اجتماعــــی 

یکســان نخواهــد بــود.
 همه گیری کوویــــد1۹ بــــا اعمــــال 
 ،.… و  گســــترده  تعطیلی هــــای 
بخــش  بــــر  را  تأثیــــر  بیشــــترین 
مشــــاغل  و  اقتصــــاد  غیررســمی 
غیردولتــــی خواهــــد گذاشــت. تمـام 
ایـن اسـتدلال ها، فـارغ از کاهـش درآمـد 
افـراد دارای شـغل، در بخـش غیررسـمی 
اسـت. غیرمنطقـــی نیسـت اگـر فـرض 
شـــود بیشـــترین کاهـــش درآمـد هم 
نصیـــب افـــراد دهک هـــای درآمـدی 
پاییـن بوده و پاندمـی کوویـد1۹ موجـب 
تشـدید فقـر و گسـترش وسـعت آن شده 

اسـت. 
یکــی از عوامــل مهــم و تعیین کننــده در 
نظیر: خودکشــی،  اجتماعــی  آســیب های 
طلاق، اعتیاد ) مواد- الکل( فقر بوده اســت؛ 
و ضروریســت در این زمینه  سیاست گذاری 
و برنامه ریزی های ســریع وعملی  توسط  

متخصصان امر صورت پذیرد.

زنان تن فروش هم برای 

سقط جنین به ما مراجعه 

نمی کنند؛ چون ما اصلا 

امکانات آن را نداریم و جزء 

وظایفمان هم نیست. آن ها 

باید به مراکز وزارت بهداشت 

بروند
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جامعه ای که رهبری کتابخوان دارد، باید 
اهل کتاب و کتابخوانی باشد

رئیس شورای اسلامی شهر مشهد در راســتای افزایش تعاملات فرهنگی با اعضای مجمع 
خیرین توسعه کتابخانه ها و ترویج کتابخوانی دیدار و گفتگو کرد.

به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از روابط عمومی اداره کل کتابخانه های عمومی 
خراســان رضوی، حسن موحدیان، رئیس شورای اسلامی شــهر مشهد در راستای افزایش 
تعامــلات فرهنگی با اعضای مجمع خیرین توســعه کتابخانه و ترویــج کتابخوانی دیدار و 

گفتگو کرد.
در ابتدا حســن موحدیان، رئیس شورا اسلامی شــهر مشهد ضمن تسلیت ایام محرم و صفر 
گفــت: مــا در جامعه ای زندگی می کنیم که رهبر آن اهل کتاب و کتابخوانی اســت و این 
وظیفه ما اســت که به عنوان افــراد این جامعه راه رهبر انقلاب اســلامی)مدظله العالی( را 

دنبال کنیم.
وی با بیان اینکه کتاب و کتابخوانی نیاز به تبلیغ و ترویج دارد، افزود: در دوره ای که استفاده 
از فضای مجازی در بین اقشــار جامعه با روندی رو به رشد در جریان است و بعضا در زمینه 
های ضد فرهنگی نیز فعالیتهایی انجام می شــود، گســترش فرهنگ استفاده از کتابخانه ها 
و فرهنگســراها می تواند علاوه بر ارتقای فرهنگ عمومــی یکی از بهترین گزینه ها برای 

پرکردن ایام فراغت جامعه باشد.
حسن موحدیان با اشاره به اینکه حق الناس در دین ما از اهمیت بالایی برخوردار است، گفت: 
بخشی از این حق الناس مربوط به فراهم سازی زمینه های رشد جامعه است. ما باید بیش از 

پیش در راستای ارتقای فرهنگ اجتماعی و شهروندی فعالیت داشته باشیم.
وی استفاده از ظرفیت خیرین را مهم دانست و افزود: بطور قطع هر اقدامی که ما در راستای 
اعتلای فرهنگ عمومی، درک و آگاهی جامعه انجام دهیم، اثر بخشــی و بهره وری چندین 

برابری آن را در جامعه مشاهده خواهیم کرد.
در ادامه محمدحسین روشنک، مدیرعامل و رئیس مجمع خیرین توسعه کتابخانه ها و ترویج 
کتابخوانی ضمن معرفی اعضای این مجمع، گفت: امیدوارم این دوره از شورای اسلامی شهر 

مشهد همچون دوره های قبل همکاری های موثر و مفیدی داشته باشیم. 
وی با قدردانی از زحمات حســن موحدیان، رئیس شــورای اسلامی شهر مشهد، افزود: این 
مجمع محصول زحمات گذشــته شــما در زمان تصدی فرمانداری شهرستان مشهد است. 
همانطور کــه واقفید هدف ما ارائه خدمات کتابخانه ای به تمامی نقاط شهرســتان به ویژه 

مناطق کم برخوردار است.
روشــنک تصریح کرد: از جمله اقدامات موثر این مجمع تجهیز برخی از کتابخانه های تازه 
تاســیس، احداث کتابخانه و راه اندازی 3 دســتگاه کتابخانه ســیار در قالب پیک دانایی و 
تجهیــز آن برای ارائه خدمات کتابخانه ای در راســتای برقراری عدالت فرهنگی در مناطق 

کم برخوردار استان است.
جواد آرین منش، نائب رئیس مجمع خیرین توســعه کتابخانه ها و ترویج کتابخوانی با بیان 
اینکــه کاهش تصدی گری دولت باعث رونق اقتصادی می شــود، گفــت: نمونه بارز این 
خصوصی سازی تشــکیل مجمع خیرین توسعه کتابخانه ها و ترویج کتابخوانی استان است 
که بدون اســتفاده از منابع دولتی و به همت گروهی از خیرین نیک اندیش کارهای بســیار 

بزرگی را در حوزه فرهنگ انجام داده است.
وی با اشاره به اینکه کارهای مردمی نیاز به حمایت دارند، افزود: تشکل هایی همچون مجمع 
خیرین اســتان از جمله اقداماتی مردمی اســت که دولت نقش کم رنگ تری در آن ایفا می 
کند اما برای تداوم و گســترش این قبیل فعالیتها نیاز به حمایتهای دولتی است. این حمایت 
می تواند شــامل استفاده از ظرفیت فرهنگسراها، منابع مالی، آموزش نیروی کار و ... باشد و 
نتیجه آن به طور حتم کاهش مشکلات و معضلات اقتصادی و رشد فرهنگی جامعه است.

جواد آرین منش تصریح کرد: حمایت جنبه های دیگری همچون استفاده از ظرفیت نخبگان 
در زمینه های فرهنگی نیز دارد، افرادی که دارای فکر و ایده های ناب هستند اما آنطور که 

شایسته و بایسته است از این ظرفیت استفاده نمی شود.
در ادامه دکتر رحمت الله فتاحی، عضو هیات امنای مجمع خیرین توسعه کتابخانه ها و ترویج 
کتابخوانی گفت: امروز به واســطه فعالیتهای مجمع خیرین استان شاهد اقدامات موثری در 

عرصه کتاب و کتابخوانی هستیم و امیدواریم هر روز شاهد گسترش بیشتر آن باشیم.
وی با اشــاره به افزایش مهاجرت روســتاییان به شــهرها، افزود: این قبیل مهاجرتها باعث 
افزایش معضلات اجتماعی و فرهنگی در جامعه می شــود که باید در راســتای کاهش این 
معضلات و تغییر و اصلاح ذهنیت افراد اقداماتی صورت پذیرد و یکی از موثرترین آنها ترویج 

کتاب و کتابخوانی است. 
وی بــا بیان اینک کتاب و کتابخوانی هم پیشــگیری و هم درمان اســت، گفت: با مقداری 
اصلاح در بودجه شهرســتانها و اختصاص بخشــی از هزینه های انبوه در فضاسازی شهری 
به کتاب می توانیم کمک شــایانی به عرصه فرهنگ و بــه تبع آن بالارفتن درک و آگاهی 

اجتماعی و فرهنگی و در نتیجه کاهش معضلات اجتماعی در جامعه نماییم.
گفتنی اســت، در این دیدار مرتضی کرباسی، خزانه دار و عضو هیات مدیره و سمیرا اسدی، 
عضو هیات امنای مجمع خیرین توسعه کتابخانه ها و کتابخوانی به ارائه گزارشی از فعالیتهای 

مجمع خیرین استان از ابتدا تا به امروز پرداختند.

درخواست صندوق اعتباری هنر برای رفع 
نقص عکس هنرکارت

صندوق اعتباری هنر از اعضایی که هنرکارت خود را دریافت نکرده اند درخواســت کرد برای 
رفع نقص عکس این کارت اقدام کنند.

بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و بــه نقل از صندوق اعتباری هنر، تا کنون برای بیش از 
۹3 درصد کسانی که درخواست دریافت هنرکارت داشته و مدارک آنها مورد تأیید بوده است 
هنرکارت صادر شده است. اما صدور این کارت برای ۷ درصد بدلیل نقص و کیفیت نامناسب 

عکس بارگذاری شده دچار اشکال است.
در اطلاعیــه روابط عمومی صندوق اعتباری هنر آمده اســت:  علی رغم ارســال پیامک و 
پیگیری های صورت گرفته، تاکنون اقدامی از ســوی این گروه از اعضا انجام نشده است. لذا 
انتظار می رود این دســته از افراد با مراجعه به این آدرس و ثبت مجدد اطلاعات، نســبت به 
بارگذاری عکس زمینه ســفید با کیفیت مناســب اقدام تا در اسرع وقت هنرکارت آنها صادر 

شود.
بیش از ۶8 هزار نفر از اعضای صندوق اعتباری هنر برای دریافت هنرکارت ثبت نام کرده اند 
که نزدیک به ۶3 هزار کارت صادر و توزیع شده است. همچنین قریب به 2 هزار و ۷00 کارت 

بدلیل کیفیت نامناسب عکس های بارگذاری شده قابلیت چاپ نداشته است.

انتشار سرود تشکر لبنانی ها از نفتکش 
ایرانی

نماهنگ »شــکرا للشــعب الایرانی« عنوان یکی از تازه ترین نماهنگ های منتشــر شده در 
شــبکه های عربی اســت که با مضمون تشــکر لبنانی ها برای نفتکــش ایرانی پیش روی 

مخاطبان قرار گرفت.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از مهر، به مناسبت ارسال کشتی حامل سوخت از 
ســوی جمهوری اسلامی ایران به کشور لبنان نماهنگ »شکرا للشعب الایرانی« با محوریت 
قدردانی لبنانی برای نفتکش ایرانی، ســخنان سیدحســن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان و 

شهدای مقاومت پیش روی مخاطبان قرار گرفت.
این نماهنگ به مناســبت ارسال کشتی حامل ســوخت از سوی جمهوری اسلامی ایران به 
کشور لبنان صورت گرفته و در ترجمه بخشی از آن آمده است: »دریای لبنان را مزین کردی، 
به سلامت و در حمایت رسیدی، خدا به همراهت، چشم آمریکا کور، بیروت به تو خوش آمد 

می گوید، ای نفتکش ایرانی«
 ایــن نماهنــگ طــی روزهــای گذشــته در شــبکه ها و فضای مجــازی عــرب زبان

 منتشر شده است.

کافه کتاب

آغاز پیش ثبت نام اربعین و اعلام شرایط

طرح بازسازی موزه ایران باستان در انتظار تایید وزیر میراث فرهنگی

در حالی کــه هنوز موضع عــراق درباره اربعین 
در شــرایط کرونایی امسال اعلام نشده، کمیته 
اعزام ســتاد مرکــزی اربعین زمان و شــرایط 
پیش ثبت نــام از متقاضیــان زیــارت کربلا در 

اربعین را اعلام کرد.
به گزارش روزنامــه »صبح امروز« و به نقل از 
ایسنا، عراق هنوز درباره اربعین و حضور زائران 
ایرانی در این کشور اعلام وضعیت نکرده است 
و ابراهیم رئیسی، رییس جمهور نیز روز گذشته 
تاکیــد کرد: برگزاری مراســم اربعین منوط به 
موافقت دولت عراق و اعلام شــرایط پذیرش 
زوار از جانب این کشــور است. بدون تردید در 
صورت موافقت کشور میزبان کسانی می توانند 
به زیارت اربعین مشرف شوند که با تایید وزارت 
بهداشــت و درمان هر دو دُز واکســن کرونا را 

زده باشند.
با این حال، ســازمان حج و زیــارت به عنوان 
کمیتــه اعزام ســتاد مرکــزی اربعیــن برای 
مقدمه چینــی و تــا پیــش از اعــلام مواضع 
و برنامــه عــراق، پیش ثبت نــام از زائــران را 

 برای اربعین از روز دوشــنبه 15 شــهریورماه 
آغاز می کند.

متن اطلاعیه این کمیته که از ســوی سازمان 
حج و زیارت منتشر شده، به شرح زیر است:

“به اطلاع عموم مشتاقان می رساند با موافقت 
ســتاد ملی مدیریت بیماری کرونا و ابلاغ ستاد 
مرکزی اربعین حســینی )ع( مقرر شــده است 
پیش ثبت نام از متقاضیان زیارت اربعین حسینی 
با رعایت کامل شــرایط و دســتورالعمل های 
بهداشــتی و صرفــا از بین افــرادی که فاقد 
بیماری هــای زمینه ای بوده و دو دُز واکســن 
کرونا را تا پایان هفته جاری )روز جمعه نوزدهم 
شــهریورماه 1400( دریافت کرده باشــند، از 
Samah.haj. طریق سامانه ســماح به آدرس

ir  صورت پذیرد.
پیش ثبت نام انجام شــده به منزله انجام قطعی 
ســفر اربعین نیست و انجام ســفر مشروط به 
موافقت دولت عراق و شرایط اعلامی از سوی 
آن کشــور اســت. اطلاعات قطعی و تکمیلی 

متعاقبا به اطلاع متقاضیان خواهد رسید.

ضروری اســت هموطنان نکات زیــر را برای 
پیش ثبت نام مورد توجه قرار دهند:

استعلام های لازم درخصوص وضعیت سلامت 
متقاضیان )بیماری هــای زمینه ای و ...( و اخذ 
تایید تزریق هر دو دُز واکســن کرونا از وزارت 

بهداشت انجام خواهد شد.

ارائه نتیجــه آزمایش منفی PCR به مدت ۷2 
ساعت قبل از اعزام الزامی است.

زمان پیش ثبت نام از ساعت ۹ صبح روز دوشنبه 
15 شهریورماه آغاز می شود و به مدت سه روز 
تا ســاعت 24 روز چهارشــنبه 1۷ شهریورماه 

ادامه خواهد داشت.

ثبت نــام قطعی پس از موافقت رســمی دولت 
عراق انجام خواهد شد.

بهداشــتی،  شــیوه نامه های  رعایت  منظور  به 
پیش ثبت نام فقط به صورت غیرحضوری انجام 

خواهد شد.
پس از انجام این مراحل، اسامی واجدین شرایط 
در ســامانه »ســماح« و نیز از طریق ارســال 
پیامک اطلاع رســانی خواهد شد. بدیهی است 

اعزام افراد فاقد شرایط مقدور نیست.
تاکید می شــود با توجه به بســته بودن مرزها، 
افراد بــه هیچ وجه به مرزهای کشــور مراجعه 

نکنند.
کمیته اعزام ســتاد مرکزی اربعین حسینی)ع( 
تاکید کرد با توجه به عدم اعلام موضع رسمی 
دولت عراق تا این لحظه، دریافت مشــخصات 
متقاضیــان در مرحله پیش ثبت نام به هیچ وجه 
به معنای قطعیت در تشرف متقاضیان نیست و 
تصمیم گیــری در این خصوص منوط به مجوز 
رســمی دولت عراق و ســتاد مرکزی اربعین 

خواهد بود.”

مدیــرکل موزه هــا و اموال منقــول فرهنگی 
تاریخــی وزارت میراث فرهنگی،گردشــگری 
و صنایــع دســتی از آغــاز روند بازســازی و 
مقاوم ســازی موزه ایران باستان پس از نظر و 

تایید وزیر خبر داد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل  از 
ایرنا، محمــد رضا کارگر با بیان این خبر گفت: 
تمام فرایندها برای انجام عملیات بازســازی و 
مقاوم ســازی برای موزه ایران باســتان انجام 
گرفته اســت و منتظر برگزاری جلسه شورای 
فنی و تاییدیه وزیر میراث فرهنگی، گردشگری 

و صنایع دستی هستیم.
وی با بیان این که هم اکنون مصوبات قانونی 
و مطالعات علمــی برای انجــام این کار انجام 
شــده اســت، گفت: ردیف اعتبار مورد نیاز نیز 
برای این مقاوم ســازی در نظر گرفته شــده و 
امیدواریم بزودی با برگزاری جلسه شورای فنی 
موزه ملی ایران، اقدام عملیاتی برای این پروژه 

نیز برداشته شود.

کارگر مدت زمان این عملیات بازسازی و مقاوم 
سازی را دو سال اعلام کرد و گفت: هم اکنون 
مخــازن برای نگه داری آثــار در طبقه زیرین 
در نظر گرفته شــده اســت؛ البته در این مدت 
قرار است، برخی از آثار در طبقات بالایی موزه 

دوران اسلامی به نمایش دربیاید.
کارگــر درباره چگونگــی بازســازی و مقاوم 
ســازی موزه ایران باســتان گفت: قرار است 
کاتالیزورهایی بین ساختمان موزه و زمین قرار 
بگیــرد تا در صورت زمین لــرزه، لرزش ها به 
ســاختمان موزه منتقل نشود و موجب تخریب 

نگردد.
وی با اشــاره به این که مــوزه های بزرگ در 
بسیاری از کشورها به دلیل زلزله خیز نبودن به 
این شکل از مقاوم ســازی های نیازی ندارند، 
گفت: موزه ها در کشورهای زلزله خیز نیازمند 
این گونه اقدامات هســتند و به طور مثال تمام 
مــوزه های کشــور ژاپن این شــکل از مقاوم 

سازی را انجام دادند. 

کارگر گفت: موزه های که در ســال های اخیر 
تاســیس شــدند مجهز به این این کاتالیزورها 
هســتند و البته مساله موزه های قدیمی که به 
این بازسازی نیاز دارند در دستور برنامه وزارت 

میراث فرهنگی قرار دارد.

به گــزارش صبــح امــروز، مجموعــه ای از 
گنجینه آثار تاریخی و پیش از تاریخی ایران در 
این موزه شــامل  دارد.  شــهر تهران قرار 
دو ســاختمان مجــزا بــه نام های موزه ایران 
آثار دوران پارینه ســنگی  به  باســتان مربوط 

قدیم تا دوره پیش از اســلام با تاریخ گشایش 
131۶ و مــوزه دوران اســلامی مربوط به آثار 
باستان شناســی و هنر دوران اسلامی ایران با 

تاریخ گشایش 13۷5 است.
موزه ملــی ایــران مهم ترین موزه کشــور در 
خصــوص نگهــداری، نمایــش و پژوهــش 
اســت.  مجموعه های باستان شــناختی ایران 
گستردگی و تنوع مجموعه اشیا موجود در موزه 
به گستردگی جغرافیایی کشــور و دوران های 
متعدد پیش از تاریخی، تاریخی و اسلامی است 
که انســان در این ســرزمین زیسته و آثاری از 
خود به جای نهاده اســت. در حال حاضر، موزه 
ملــی به نمایش آثــاری پرداخته کــه بیان گر 
اقتصادی و  غنای فرهنگ و تمدن، هنر، رشد 

دست آوردهای فناوری ایرانیان است.
موزه ملی ایران با قدمتی حدود هشــتاد سال، 
نه تنها بزرگترین موزه باستان شناســی و تاریخ 
ایران است، بلکه در فرهنگ موزه داری ایران به 

عنوان موزه مادر محسوب می شود.

کارگردان فیلم سینمایی »گیسوم« می گوید؛

سینماگران دغدغه سینما ندارند!
فیلم سینمایی »گیســوم« به کارگردانی و 
نویســندگی نوید به تویــی و تهیه کنندگی 
سعید ســعدی در ســال 13۹۹ تولید شده 
و پگاه آهنگرانی، شــاهرخ فروتنیان، رضا 
داوودنژاد، مارال بنی آدم، حســین صوفیان، 
شــبنم گودرزی و سلمان فرخنده در آن به 

ایفای نقش پرداخته اند. 
بد نیست اشاره ای داشــته باشیم این فیلم 
برای نخســتین بار در جشنواره جهانی فیلم 
فجر 1400 به نمایش درآمد و از 10شهریور 
همزمان با سراســر کشــور در سینماهای 

فعال مشهد نیز به اکران شد. 
خلاصه داستان داستان گیسوم

»گیسوم« درباره زن جوانی است که پس از 
مرگ مادرش متوجه می شود، پدرش زنده 
است. او به دلیل کنجکاوی مجبور می شود، 
از فرانســه به ایران بیاید تا پس از 30 سال 
او را پیدا کند. زن جوان به همراه همسرش 
و گروهی از دوســتان قدیمی برای یافتن 
پدرش به شــمال ایران سفر می کند. اما به 
تدریج، در طول این ســفر، همسر این زن 
و دوســتانش می فهمند که رازهای نگفته 

بســیاری دارد. در خلاصه داستان این فیلم 
نیز آمده اســت: سینه سرخ پرنده عجیبیه!؟ 
بهارا میره، زمســتونا برمی گرده، از سرما و 
سختی نمی ترســه، کوچ نمی کنه، دونه اش 
رو پیدا میکنه، یا لونه اش رو تغییر میده، ما 

همه مون سینه سرخیم...
آنچــه در ادامــه میخوانید گزیــده ای از 
صحبتهای کارگردان این فیلم در خصوص 
اکران های فعلی و شرایط سینمای کنونی 

است.
سینماگران آثارشان را اکران نمیکنند

به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« نوید 
به تویی کارگردان فیلم سینمایی »گیسوم« 
که در مشــهد نیز در حال اکران است، در 
گفتگو با مهر درباره اینکــه با وجود تعداد 
زیــادی از فیلم هــا در صف اکــران، اما 
همچنان صاحبان شــأن تمایلی به اکران 
ندارند، گفــت: برخی از ســینماگران این 
روزها دغدغه سینما ندارند و اقدام به اکران 
آثارشــان نمی کنند به هر حال وضعیت نه 
تنهــا در ایران که در جهان بدون همکاری 
افراد تغییر نمی کند. در این وضعیت اما همه 

صنف ها تلاش می کنند که نوری بتابانند و 
بتوانند با وجود همه مسائل چرخ حرفه خود 

را به حرکت دربیاورند 
به تویی بــا بیان اینکه فیلــم ما حدود 50 
ســینما در اختیار دارد با ایــن حال همین 
موضوع را هــم به فال نیــک می گیریم، 
اظهار کرد: خیلی خوشحالم که »گیسوم« 
در کنار »درخت گردو« قرار گرفته است به 
محمدحســین مهدویان هم که با شجاعت 
تمام فیلمش را به نمایش گذاشت، تبریک 
نســل  ســینماگران  نظرم  به  می گویــم. 
جدیــد علاوه بر اینکــه دانش و آگاهی در 
کارگردانی، فیلمبرداری و… دارند عاشــق 
سینما هســتند به همین دلیل نمی گذارند 
این چراغ خاموش باشــد و برای آن تلاش 

می کنند.
اکران برای روشن ماندن چراغ سینما

این کارگردان مطرح کرد: یک بخشــی از 
اینکه »گیســوم« را در چنین شرایطی به 
نمایش گذاشــتیم برای روشن ماندن چراغ 
سینما بود و بخشی دیگر به خاطر این بود 
که ایــن روزها فیلم خوب دیده می شــود، 

به طوری کــه به چند جشــنواره خارجی 
دعوت شــده و بازخورد خوبی گرفته است 
از همین رو مــا باید این فیلم را به نمایش 

می گذاشتیم. 
وی ادامه می دهد: نکته اساســی دیگر این 
است که سینمای ایران به 2 بخش تقسیم 
می شــود؛ دولتی و خصوصــی. اتفاقاً برای 
سینمای بخش خصوصی اکران و بازگشت 
ســرمایه اهمیــت دارد. درواقع بــا اینکه 
بودجه هــای کلان دولتی بــرای برخی از 
فیلم ها خرج می شود اما صاحبانشان چندان 
تمایلی به اکران ندارند چون آنها ساز و کار 

خودشان را دارند. 
تنها خواسته ما این است که سینماها 

باز باشند 
به تویی در پایان مطرح می کند: از آنجایی 
که برای یک سینماگر دیده شدن یک فیلم 
مهم است، حالا که این بحران پیش آمده 
است ما باید تلاش کنیم از آن خارج شویم 
نــه اینکه در گردابش غرق شــویم در این 
شــرایط ما خواسته چندانی هم نداریم تنها 
خواسته ما این است که سینماها باز باشند. 

در حال حاضر امن ترین و ارزان ترین تفریح 
رفتن به سینماســت. ضمن اینکه پیش از 
ورود مخاطبان به ســینما از آنها تست تب 
و اکســیژن گرفته می شود، فضا ضدعفونی 
می شــود و… اما چطور است که با سخت 
شدن شــرایط سینماها به ســرعت بسته 
می شوند اما رســتوران ها و فست فودها به 

فعالیت خود ادامه می دهند؟
باید دست به دست بدهیم 

به تویی در پایان توضیح داد: باید درباره باز 
بودن و امنیت موجود در آن اطلاع رســانی 
شــود چون برخــی هنوز از ایــن موضوع 
آگاهــی ندارند. در حال حاضــر تلویزیون 
هــم به تبلیغ فیلم ما می پردازد که این هم 
خوب اســت. در این زمانه ای که این همه 
غم و خبرهای بد داریم باید دست به دست 
بدهیم تا سینما که روح یک جهان بی روح 
اســت بتواند فعالیت کنــد. در آنجا حداقل 
می توانیم ساعتی از این جهان فارغ شویم، 
رویاپردازی کنیم و حال دلمان خوش باشد.

برچسب ها: گیســو- کارگردان- بازیگر- 
سینما- شیکه نمایش خانگی – صبح امروز
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طرح تفصیلی حوزه شمال شرق تا ۳ ماه آینده 
تصویب می شود

رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری شورای شهر 
مشــهد گفت: فرآیند بررســی طــرح تفصیلی حوزه 
شمال شرق در کمیته فنی کمیسیون ماده 5 استانداری 

آغاز شده و تا 3 ماه آینده به تصویب خواهد رسید.
به گزارش صبــح امروز، حمید ضمیری با اشــاره به 
پیش بینــی ۷ حوزه بــرای تهیه و تدویــن طرح های 
تفصیلی شهر مشهد، اظهارکرد: تاکنون طرح  تفصیلی 

5 حوزه تهیه و پس از بررســی کارشناسی در شورای شهر، به کمیسیون ماده 5 ارسال شده تا به 
تصویب و تایید نهایی برسد.

وی با بیان اینکه درحال حاضر کمیسیون شهرسازی و معماری وارد فرآیند بررسی طرح تفصیلی 
حوزه »شمال شرق« شده است، گفت: همزمان با کمیسیون، طرح تفصیلی یاد شده در کمیته فنی 
کمیسیون ماده 5 نیز درحال بررسی است تا موجب کوتاه تر شدن مسیر و تسریع در فرآیند تایید 

و تصویب شود.
رئیس کمیسیون شهرسازی و معماری شورای شهر مشهد خاطرنشان کرد: طرح تفصیلی حوزه 

شمال شرق تا 3 ماه آینده به تصویب خواهد رسید.
ضمیری با بیان اینکه متاســفانه شهرداری مشهد با مشــاور طرح تفصیلی حوزه »میانه غربی« 
اختلافاتی پیدا کرده و مشاور خلع ید شده است، گفت: همین امر موجب شده که طرح تفصیلی این 
پهنه تاکنون به شورای شهر ارجاع نشده باشد؛ شهرداری باید هرچه  سریع تر نسبت به اخذ مشاور 

جدید اقدام نماید و مراحل قانونی این طرح طی شود.

توسعه حمل ونقل عمومی و فضای سبز، مکمل 
تحقق شهر پاک است

رئیس کمیسیون خدمات شهری و محیط زیست شورای 
شهر مشهدمقدس گفت: کمیســیون خدمات شهری 
به منظور تحقق هوای پاک، توجه ویژه ای به توســعه 
فضای سبز در ســطوح مختلف شهری دارد و توسعه 
حمل ونقــل عمومی اعم از مترو و اتوبوس و ... مکمل 
توسعه فضای سبز برای برخورداری از هوای پاک است.

 حســن کریمدادی با بیان اینکه اقدامات بســیار خوب و زیرساختی در بحث قطارشهری مشهد 
درحال انجام است، اظهارکرد: تحقق شهر پاک، مستلزم توجه ویژه به حمل ونقل عمومی است؛ در 

بین ناوگان حمل ونقل عمومی نیز مترو، پاکترین، سالمترین و سریعترین وسیله است.
وی افزود: پروژه های زیرساختی، هزینه های بسیاری می طلبند و با توجه به تورم حاکم بر کشور، 
هزینه های بالاسری به شدت افزایش پیدا کرده است؛ شهرداری باید با اتخاذ تدابیر مناسب، منابع 

مورد نیاز را تامین کند و این مهم را به عنوان اولویت خود بشناسد.
کریمدادی با بیان اینکه کمیســیون خدمات شهری به منظور تحقق هوای پاک، توجه ویژه ای به 
توسعه فضای سبز در سطوح مختلف شهری دارد، گفت: توسعه حمل ونقل عمومی اعم از مترو و 

اتوبوس و ... مکمل توسعه فضای سبز برای برخورداری از هوای پاک است.
رئیس کمیسیون خدما ت شــهری و محیط زیست شورای شهر مشهد خاطرنشان کرد: امیدواریم 
فرهنگ استفاده از حمل ونقل عمومی در بین مردم نیز گسترش یابد؛ البته مادامی که زیرساخت های 
ما در این حوزه تکمیل نشود، نمی توان مردم را به صورت گسترده به استفاده از حمل ونقل عمومی 

فراخواند.
کریمــدادی افزود: امیدواریم بــا رونق گرفتن پروژه های اقتصــادی و تدابیر دولت که منجر به 
درآمدزایی شود، بتوانیم منابع مالی مورد نیاز برای توسعه و تکمیل خطوط قطارشهری را تامین کرد.

اتمام پروژه احداث باغ صخره ای بوستان وکیل 
آباد تا پایان سال جاری

معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد از اتمام احداث باغ صخره ای بوستان وکیل 
آباد، یکی از پروژه های باز پیرایی این بوستان تا پایان سال جاری خبر داد.

به گزارش صبح امروز، خلیل الله کاظمی دراین خصوص، گفت: سازمان عمران از سال1381 در 
پروژه باز پیرایی پارک وکیل اباد که تا کنون سیزده فاز آن به اتمام رسیده با عملیات های مختلف 
عمرانی با هدف ایجاد فضای تفریحی و گردشگری و افزایش سرانه فضای سبز شهرمشهد، باغ 

وکیل آباد را ازمکانی متروکه به تفرجگاهی زیبا و ملی تبدیل کرده است.
وی افزود: هم اکنون یکی از بخش های مهم پروژه باز پیرایی باغ وکیل آباد، احداث باغ صخره 
ای حدفاصل پل مهندس پرتوی و ســه پلی است که این مجموعه شامل احداث رودخانه ، دیوار 
سنگی، معابر سنگی و سنگ فرش و همچنین شامل زمین ورزشی و زمین بازی کودکان می شود.
معاون عمران، حمل ونقل و ترافیک شهرداری مشهد در ادامه گفت: در راستای این پروژه، سازمان 
عمران برای رفاه بیشتر زائرین و مجاورین احداث حدود 20عدد آب خوری و سرویس بهداشتی و 
همچنین تکمیل سیستم های آب رسانی و روشنایی معابر در باغ وکیل آباد را در دستور کار خود 

قرار داده و فاز چهارده این پروژه نیز برای سال جاری در دستور کار قرار گرفته است.

کنترل بیماری 5۰ هزار درخت و درختچه در 
مشهد

مدیرکل بهبود محیط زیست شهری شهرداری مشهد از اجرای عملیات پیشگیری و کنترل عوامل 
زیستی و غیر زیستی در بیش از 50 هزار اصله درخت و درختچه از ابتدای سال جاری تاکنون، در 

سطح مناطق 13گانه کلانشهر مشهد خبر داد.
به گزارش صبح امر.ز، ســید علی اکبر انتظام با اعلام این خبر، اظهار کرد: باتوجه به گستردگی 
محیط شهری و وجود بیش از ۶ هزار هکتار فضای سبز در کلانشهر مشهد، نگهداری و توسعه این 
فضای سبز از اهمیت بالایی برخوردار است و در حال حاضر یکی از مهم ترین اقدامات در راستای 
حفظ و نگهداری فضای سبز شهری، پیاده سازی مدیریت تلفیقی آفات وبیماری ها در گونه های 

گیاهی موجود در فضای سبز است.
وی افزود: هرساله با پیاده سازی تلفیقی با استفاده از روش های اصلاحی، تقویتی و کنترلی تلاش 
شــده تا با استفاده از آخرین دستاوردهای علمی و تخصصی و به کارگیری روش های نوآورانه با 
همکاری مراکز دانشگاهی و تحقیقاتی، نسبت به مدیریت کنترلی عوامل زیستی وغیرزیستی با 
اولویت روش های کم خطر و همســو بامحیط زیست نسبت به نگهداری این مجموعه ارزشمند 

گام های موثری برداشته شود .
انتظام بیان کرد: با پیاده سازی این رویکرد، حجم سموم مصرفی طی سال های اخیر در مقایسه با 
زمان های مشابه سال های گذشته، کاهش چشمگیری داشته که باتوجه به وضعیت آلودگی های 

کلان شهرها، این مهم ازجایگاه بسیار ویژه ای برخوردار است.
وی خاطر نشــان کرد: اجرای طرح های مشترک با مراکز علمی و تخصصی، برگزاری دوره 
های بازآموزی و کارگاهی برای کارشناسان فضای سبز سطح شهر، تغییر روش های کنترلی 
و توجه به مبحث پیشگیری در مواجه باعوامل پاتوژنیک، توجه به بحث تغییر گونه و استفاده 
ازگونه مقاوم، راه اندازی بوســتان های ســبز بارویکرد بوســتانی بدون مصرف سم، اجرای 
طرح معاینه فنی ادوات ســمپاش فعال درسطح فضای سبز باهدف کاهش تاثیرات نامطلوب 
سموم درمحیط، توجه بیش ازپیش به عملیات های اصلاحی و تقویتی برای گیاهان باهدف 
افزایش مقاومت درمقابل حمله آفات وعوامل بیماری زا، کاربرد تله های حشره گیر همچون 
تله نوری وتله های چســبنده به صورت الگویی در سطح فضای سبز و… بخش دیگری از 
اقدامات صورت گرفته طی سال های اخیر در زمینه کنترل آفات، بیماری ها وعلف های هرز 

در فضای سبز کلانشهر مشهد است.
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در اراضی شرکت قند شیرین مشهد:

چهار باغ تاریخی و هویتی مشهد احیا می شود
حسن پوران

مدیر پروژه چهارباع شیرین گفت: هویت تاریخی فرهنگی 
مشــهد با اســتفاده از عناصر و المان های معماری این 
شــهر در قالب طرح باززنده سازی چهارباغ شیرین احیاء 

می شود.
به گزارش صبح امروز، ســید مرتضی شهابی در نشست 
خبــری با اصحاب رســانه با بیان این مطلــب افزود: در 
راســتای اجرای طرح جامع و تفصیلی مشــهد با هدف 
توســعه متوازن و پیشرفت جنوب شرق مشهد، از ظرفیت 

اراضی شرکت شیرین استفاده شده است.
او ادامه داد: این اراضی حدود ۷13 هکتار است که بخشی 
از آن در محدوده قانونی مشــهد و بخشی از آن در حریم 
مشــهد قرار گرفته اســت، که برای حدود 150 هکتار از 
ایــن اراضی کاربری های متفاوت از جمله فضای ســبز، 
تاسیسات شهری ، کاربری های عمومی و انتفاعی و غیر 

انتفاعی و درمانی تعریف شده است.
تغییر مسیر توسعه از غرب به شرق و جنوب شرق

شــهابی با بیان این که طرح در اراضــی ۷13 هکتاری 
کارخانه قند شــیرین مشهد اجرا می شود، تصریح کرد: با 
توجه به این که مشــهد به سمت غرب توسعه پیدا کرده 
و در غرب توســعه یافته اما در جنوب شرق و شرق کمتر 
توسعه یافته است و در عمل مشهد نامتوازن توسعه یافته 
است و از طرفی این بخش از مشهد ظرفیت های بالایی 
دارد که اســتفاده نشده اکنون از این فرصت برای توسعه 

استفاده خواهد شد.
اجرای پروژه برای عدالت

مدیر طرح چهار باغ شــیرین گفت: در جلسات متعدد به 
این نتیجه رسیدیم که از اراضی شیرین برای توسعه این 
بخش از مشهد اســتفاده کنیم، در مجموع 153.5 هکتار 
برای توســعه این منطقه مورد بهره برداری قرار می گیرد، 
که ما تلاش کردیم در این پروژه ها عدالت را رعایت کنیم 
و برای تمامی دهک ها واحدهای اقامتی ایجاد کنیم، هم 
چنین توسعه زیرساخت های زیارتی یکی دیگر از اهداف 

اجرای این پروژه ها بوده است.
شــهابی گفت: 5۶ هکتار از این اراضی به پروژه باززنده 
ســازی محله چهار باغ مشهد با اســتفاده از المان  های 
معماری اســلامی و به ویژه معماری مشــهد اختصاص 

یافته است.
شــهابی تصریح کرد: با توجه به این که پروژه چهار باغ 
شیرین در کنار مسیر مهم ترین ورودی  و خروجی مشهد 
قرار گرفته است، تلاش این است که به عنوان یک نماد 
معماری مشهد به زائران و مسافران معرفی شود و هویت 

فراموش شده معماری مشهد را احیا کنیم.
ساخت 1۸50 واحد مسکونی ارزان قیمت

او به دیگر بخش های طرح توســعه این منطقه از مشهد 

در اراضی شرکت شــیرین اشاره کرد و گفت: در راستای 
ایجاد تعادل در ســکونت اقشــار و دهک های مختلف 
درآمــدی در کنار این پروژه ۷.5 هکتار اراضی را به پروژه 
اقامتی 1850 واحد زیرســاخت و توسعه فیزیکی مقدمات 
احداث آن آغاز شــده و مجوزهای لازم از کمیسیون ماده 
5 اخذ شــده است، که این واحدهای مسکونی با مساحت 
های کمتر از 110 متر مربع خواهد بود که در توان اقشار 
و دهک های با درآمد پایین باشــد البته خدمات عمومی 
این بخش با خدمات عمومی بخش های دیگر چهار باغ 

تفاوتی ندارد.
واگذاری زمین بیمارستان ۶۶0 تختخوابی و مرکز سلامت
او با بیان این که علاوه بر این حدود ۹3 هکتار زمین ما به 
ازای عوارض ورود به محدوده به شهرداری مشهد واگذار 
شــده است، اظهار کرد: حدود 1۹ هکتار آن به بیمارستان 
۶۶0 تختخوابی شــیرین و مرکز خدمات ســلامت شرق 
مشهد تبدیل خواهد شــد که زمین به شهرداری تحویل 
وشهرداری با مصوبه  شــورای اسلامی شهر مشهد این 
زمین را برای ساخت بیمارستان به دانشگاه علوم پزشکی 

مشهد واگذار کرده است. 
واگذاری 45 هکتار برای فضای سبز و تاسیسات شهری

شــهابی با بیــان این که 45 هکتار از ایــن اراضی برای 
فضای ســبز و تاسیسات شــهری اختصاص یافته است، 
تصریح کرد: این فضای ســبز و تاسیســات شهری این 
محدوده از مشهد را در مســیر ریل گذاری توسعه پایدار 

قرار می دهد.
اختصاص 1۲ هکتار به بازآفرینی محله طرق

او یادآور شــد: این اقدامات به کمک توسعه محله طرق 
نیر کمک خواهد کرد، براســاس توافق صورت گرفته با 
شهرداری 12 هکتار از این اراضی برای بازآفرینی منطقه 

طرق استفاده خواهد شد.
مدیر طــرح چهار باغ شــیرین یادآور شــد: مذاکرات با 
شــهرداری 2 سال زمان برده اســت و مصوبه کمیسیون 
ماده 5 دریافت شده و از سوی شورای عالی شهرسازی و 
معماری مصوبه ابلاغ شــده است و در طرح های جامع و 

تفصیلی مشهد نیز لحاظ شده است.
شــهابی در پاسخ به ســوالی درباره حفظ باغ اظهار کرد: 
براســاس طراحی صورت گرفته نه تنها باغ حفظ می شود 
بلکه فضای ســبز باغ با توجه به مالکیت های خصوصی 
کــه پیدا می کند و برنامه ریــزی که صورت می گیرد، از 
کیفیت بیشتری برخوردار می شود و احیا می شود با توجه 
به این که در حال حاضر بیش از 3 میلیارد تومان نگهدار 
این باغ هزینه داشــت اما عایدات اش به این اندازه نبود و 
از طرفی در محدوده شهری قرار داشت، بهترین تصمیم 
این بود که با حفظ کاربری باغی شــرایط بهره برداری از 
آن تغییر کند و به صورت مطلوب استفاده و بهره برداری 

شود.
مدیر پروژه چهار باغ شــیرین گفت: در این پروژه قطعات 
2 هزار متری اســت و فقط به میــزان 10 درصد آن بنا 

ایجاد می شود.
 او  تصریح کرد: آماده سازی زیرساخت ها 10 ماه و کل 
پروژه بین 2 تا 3 ســال زمان می برد و منابع ســاخت از 
فروش قطعات زمین انجام می شود، بخشی از درآمدهای 

این مکان صرف ساخت پروژه می شود.
تامین 150 میلیارد تومان برای زیرساخت ها

شــهابی با بیان ایــن که منابع مالــی لازم برای اجرای 
مشــاعات و بخش های عمومی طرح تامین شده است، 
افزود: حدود 150 میلیارد تومان هزینه اجرای زیرساخت ها 
خواهد شــد و حدود هزار میلیارد تومان اعتبار این پروژه 
است و در مجموع برای 2 هزار نفر اشتغال ایجاد می  کند.

شهابی درباره حجم سرمایه گذاری اظهار کرد: 5 هزار متر 
مربع ابنیه عمومی پیش بینی شــده که با بهترین کیفیت 
ساخته خواهد شــد و برای ایجاد این ابنیه و تاسیسات و 
مشاعات و زیرساخت ها 150 میلیارد تومان سرمایه گذاری 

شده است.
مدیر پروژه چهار باغ شــیرین به شرایط سرمایه گذاری در 
این منطقه اشاره کرد و گفت: شرایطی فراهم شده است 
تا برخی از افرادی که از کشورهای همسایه و هم وطنان 
که به زیارت مشرف می شوند می توانند در این پروژه واحد 

اقامتی خریداری کند.
پروژه چهار باغ مشهدی

مدیر پروژه چهارباغ شیرین گفت: کانسپت پروژه براساس 
باغ ایرانی است که چهارباغ سازی یکی از سبک های باغ 
سازی ایرانی اســت، با مطالعه تاریخ و معماری مشهد به 
چهــار باغ در دوره تیموری رســیدیم و طرح و ایده کلی 
پروژه را  باززنده سازی محله چهار باغ مشهد قرار دادیم 
و قرار شــد، همان المان ها و معماری را در محدوده 5۶ 

هکتاری اجرا کنیم.
او با اشــاره به معبر اصلی به عرض چهــارده متر که از 
مرکــز پروژه می گذرد که همان طــوری که در معماری 
ایرانی مســیر آب را داریم و در گذشته هم در بالا خیابان 
مشــهد نهری آب جاری به نام گلسب را داشته ایم که از 
بالا خیابان به پائین خیابان می آمده اســت ما نیز ســعی 
کردیــم از این عناصر و المان هــا بهره بگیریم و در این 

مسیر استفاده کنیم.
شهابی افزود: در طول مسیر و در محله چهارباغ میدانی به 
نام میدان سرسنگی داشته ایم که این میدان نیز بازنمایی 

و باززنده سازی شده است.
احیای عمارت هشت بهشت مشهد

او گفــت: در دوره های بعد )دوره افشــاریه( در این محله 
چهار باغ کوشکی به نام هشت بهشت وجود داشته است 

که در دوره قاجاریه تخریب شده است، این کوشک را در 
انتهای مسیر پیاده سازی می کنیم و کاربری هایی مانند 
رستوران و سالن های چند منظوره البته با همان معماری 

ایرانی اسلامی طراحی شده است.
مدیر پروژه چهارباغ شــیرین ادامه داد: در شــمال پروژه 
مجموعه ورزشی، مجموعه بازی کودکان، چوگان میدان 
شامل سوارکاری 5 هزار متر، زمین های ورزشی و حمام 

ایرانی پیش بینی شده است.
او افزود: در قســمت جنوبی پــروژه مجموعه خدماتی با 
طراحــی عمــارت کلاه فرنگی طراحی شــده، پیاده راه 
ســلامت با بیش از دو کیلومتر طول و مســیر دوچرخه 

سواری  به طول  4 کیلومتر پیش بینی شده است.
شــهابی گفت: چهــار باغ شــیرین شــامل 200 قطعه 
دوهزارمتری است که 200 مترمربع در دو طبقه از دوهزار 

متر بنا احداث خواهد شد.
او با اشــاره به امکانات این مجموعــه تصریح کرد: این 
مجموعه برای ســکونت دائم پیش بینی شــده  و تمام 
امکانات شــامل آب، برق، گاز تلفن، شبکه فاضلاب و...  

را خواهد داشت.
دسترسی به نقاط مهم شهر بدون ترافیک

مدیر پروژه چهارباغ شــیرین به دسترسی های این پروژه 
اشــاره کرد و گفت: این پروژه در مکان قرار گرفته است 
که با حداقل زمان ممکن امکان دسترسی به حرم مطهر 
رضوی و بزرگراه های مختلف فراهم اســت و ســاکنان 
برای رسیدن به مقاصد تقریبا با هیچ گره ترافیکی مواجه 

نیست.
او هم چنین درباره یکی از مهم ترین المان های مشــهد 
قدیم اظهار کرد: در این پروژه دروازه سراب و بالا خیابان 
و عمارت چهار سوق و ساختمان هشت بهشت را که دیگر 

اثری از آن ها نیست را هم می سازیم، 
شــهابی گفت: در راستای ملاحظات زیست محیطی این 
شــهرک اولین شــهرک خودپایای ایران خواهد بود که 
انــرژی های آن از جمله برق را با پنل های خورشــیدی 

تامین می شود و فاضلاب بازچرخانی می شود.
پــروژه چهارباغ شــیرین در اراضی شــرکت صنعتی و 
کشاورزی شیرین در خروجی مشــهد در حاشیه بزرگراه 

شهید شوشتری کیلومتر یک قرار دارد.

رئیس کمیسیون فرهنگی و اجتماعی شورای 
اسلامی شهر مشــهدمقدس گفت: مدیریت 
شهری آماده همکاری با اداره کل فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در برگزاری رویدادهایی چون 
نمایشــگاه کتاب، نمایشــگاه قرآن و عترت، 
جشــنواره فیلم فجر و بزرگداشــت فردوسی 

است.
به گزارش صبح امروز حجت الاســلام حسن 
منصوریان با اشــاره به جلسه اخیر کمیسیون 
فرهنگی و اجتماعی شورای شهر، اظهارکرد: 

در این جلسه، مسائل فرهنگی اولویت دار مشهد با حضور مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی خراسان رضوی 
مورد بحث و بررسی قرار گرفت.

وی با بیان اینکه مدیرکل فرهنگ و ارشــاد، برش استانی نقشه مهندسی فرهنگی کشور را از اولویت های 
فرهنگی شــهر دانست، گفت: در این جلســه، چند اولویت از اولویت های اســتانی برای مسائل فرهنگی 
مشهدالرضا)ع( مطرح شد که شامل سبک زندگی ایرانی- اسلامی با محوریت جمعیت و فرزندآوری، زیارت 
و فرهنگ میزبانی، توانمندی حاشــیه شهر و سکونتگاه های غیررسمی، ساماندهی فرهنگی نوین یا همان 

فضای مجازی و دیجیتال و همچنین ارتقاء جایگاه فرهنگ عمومی می شود.
حجت الاسلام منصوریان خاطرنشان کرد: در بحث ارتقاء جایگاه فرهنگ عمومی، شورای فرهنگ عمومی 
را در اســتان خراسان رضوی داریم که ریاست آن به عهده نماینده محترم ولی فقیه بوده و دبیری آن را هم 

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان عهده دار است.
رئیس کمیســیون فرهنگی و اجتماعی شورای شهر مشهد با اشــاره به برگزاری 4 رویداد بزرگ فرهنگی 
مشهد، شامل نمایشگاه کتاب، نمایشــگاه قرآن و عترت، جشنواره فیلم فجر و بزرگداشت فردوسی، افزود: 
اداره کل فرهنگ و ارشاد استان خواستار تقویت همکاری شورای شهر و مدیریت شهری مشهد در برگزاری 

این رویدادها شد.
منصوریان گفت: مدیریت شهری مشــهد، اعم از شورای شهر و شهرداری در این دوره همکاری کاملی با 
اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی خواهد شد؛ همچنین قرار شد در ایام خاص برای متون مورد استفاده در 

اکران های شهری از ظرفیت این اداره کل بهره  ببریم.

شــهردار منطقــه2 مشــهد گفــت: پروژه 
ســامان دهی کال اســماعیل آباد در دســت 
اجراست و تا زمستان امسال به پایان خواهد 

رسید.
به گزارش صبح امروز،  حجت فرقانی افزود: 
ســامان دهی کال و محدوده اسماعیل آباد از 
دغدغه های مدیریت شهری است. این پروژه 
مصوبه شورای تأمین استان را دارد. به همین 
دلیل هیئت اجرایی ویژه ای برای سامان دهی 
کال اسماعیل آباد تشکیل شده است و بر روند 

اجرای کار نظارت دارد. وی درباره ویژگی های این پروژه، اظهارکرد: پروژه اسماعیل آباد از آذر سال گذشته 
آغاز شده است و هزار و 500متر طول دارد. شهردار منطقه2 مشهد، هدف از این اقدام را رسیدگی به مناطق 
کم برخوردار ذکر کرد و گفت: احداث پارک خطی و جمع آوری آب های سطحی این محدوده و انتقال آن به 

کشف رود در این پروژه انجام خواهد شد.
فرقانی اضافه کرد: در مسیر کال اســماعیل آباد معارضات زیادی وجود داشت. چنانکه 140پلاک در مسیر 

قرار داشت که پس از تفاهم با مالکان، تملک انجام شده است.
وی ادامه داد: این پروژه شــامل اجرای 2هزار متر مربع دیوارکشــی،24هزار مترمربع مسیر پیاده روسازی، 

40هزار مترمکعب خاک برداری و ۶هزار مترمکعب بتن ریزی است.
شــهردار منطقه2 مشهد تصریح کرد: مسیل اسماعیل آباد به پارک خطی تبدیل خواهد شد که نقش مهمی 

در حل معضلات اجتماعی این منطقه خواهد داشت.
فرقانی به بهبود دسترســی به محدوده اســماعیل آباد اشــاره و اظهارکرد: معبر یک کیلومتری به عرض 
12متربه همراه 2دهنه پل 25متری به عرض 12متر برای این منظور ایجاد خواهد شــد.او نوید داد: پروژه 
جمع آوری آب های ســطحی اسماعیل آباد نیز انجام خواهد شد. وی اضافه کرد: عملیات اجرایی سامان دهی 
کال اسماعیل آباد در حال حاضر بیش از ۷0درصد پیشرفت فیزیکی و روند اجرای مسیر و پل ها نیز پیشرفت 
حدود20درصدی دارد. در مجموع می شــود گفت کل پروژه 3۷درصد پیشرفت فیزیکی داشته است. شهردار 
منطقه2 مشــهد گفت: این پروژه بنا بود تابســتان 1400به پایان برسد اما با اضافه شدن بخش هایی به آن 

طبق برنامه ریزی های انجام شده زمستان امسال آماده بهره برداری خواهد شد. ی 
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بازگشت آرامش به کادرفنی تیم ملی فوتبال 
ایران

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران در تمرین این تیم در قطر شرکت کرد.
به گزارش خبرگزاری مهر و به نقل از سایت فدراسیون فوتبال، بازیکنان تیم ملی فوتبال از ساعت 
10:30 به وقت محلی تمرینات نوبت صبح را در سالن هتل محل اقامت خود زیر نظر کادر فنی 

برگزار کردند.
گفتنی است، تمرین نوبت بعد از ظهر امروز ساعت 1۹:30 به وقت محلی در ورزشگاه الدفنه قطر 

برگزار می شود.
به گزارش خبرنگار مهر، تمرین امروز صبح ملی پوشــان با حضور دراگان اسکوچیچ برگزار شد. 
سرمربی تیم ملی ایران که به دلیل ابتلاء به کرونا در تمرینات روزهای قبل و همچنین پیروزی 
یک بر صفر مقابل سوریه حضور نداشت با شاگردان خود دیدار کرد تا این تیم در آستانه دیدار با 

عراق به آرامش روی نیمکت خود برسد.
تیم ملی فوتبال ایران ســاعت 22:30 سه شنبه هفته جاری مقابل عراق در هفته دوم بازی های 

گروه A انتخابی نهایی جام جهانی قطر بازی می کند.

خرید جدید استقلال مصدوم است
بازیکنی که به تازگی به عضویت استقلال در آمده، با مصدومیت مواجه است و احتمال اینکه تا 3 

ماه آینده هم قادر به همراهی این تیم نباشد وجود دارد.
به گزارش خبرنگار مهر، ابوالفضل جلالی مدافع چپ پایی که به تازگی از تیم ســایپا به عضویت 
استقلال در آمده، قادر به همراهی آبی پوشان در دیدار مقابل الهلال نیست و اولین غایب آنها در 
این دیدار مهم است. در خصوص جلالی که دیدار با الهلال را از دست داده است، گفته می شود این 
احتمال هست که به دلیل این آسیب دیدگی تا 3 آینده هم احتمال همراهی تیم جدیدش را نداشته 
باشد.  آبی پوشان در پایان فصل گذشته هرویه میلیچ و محمد نادری را در پست دفاع چپ از دست 
دادند و برای پر کردن جای خالی این دو بازیکن، اقدام به جذب ابوالفضل جلالی از تیم سایپا نمودند.

فروش پیراهن رونالدو رکورد زد
فروش پیراهن فوق ستاره پرتغالی با 32 میلیون پوند در 12 ساعت رکورد زد.

به گزارش ایسنا و به نقل از بی ساکر، آنچه کریستیانو رونالدو ایجاد می کند فراتر از منطق  است. 
مهاجم پرتغالی تنها در 12 ساعت تمام رکوردهای فروش تاریخ لیگ برتر را شکست. پیراهن »۷« 
جدید منچســتریونایتد بیشترین طرفدار را دارد و در حال حاضر در مجموع 40۶،250 دست از آن 

فروخته شده است که به 32 میلیون پوند می رسد.
بازگشــت کریستیانو رونالدو به منچستریونایتد به یکی از بزرگترین رویدادهای جهان تبدیل شده 
است. همه طرفداران باشگاه منچستریونایتدبازگشت ستاره پرتغالی به اولدترافورد را جشن می گیرند.
مهاجم 3۶ ساله پرتغالی بار دیگر پیراهن »۷« را که بیشتر دوران حرفه ای خود بر تن داشت، بر 
تن خواهد کرد. در 12 ســاعت پس از انتشــار پیراهن رونالدو، این پیراهن رکورد تاریخ لیگ برتر 
را شکســت.  به این ترتیب یونایتد در عرض 12 ساعت توانست پول جذب این فوق ستاره را به 

دست بیاورد.

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس گفت: یک سری 
مشــکلات مالی که باشــگاه دارد، بــه ما اجازه 
نمی دهد در مقابل تیم های دیگر کار کنیم. بحث 

خالی بودن حساب باشگاه است.
به گزارش خبرنــگار مهر، یحیی گل محمدی در 
حاشیه تمرین امروز یکشنبه تیم فوتبال پرسپولیس 
گفت: با شــرایط و برنامه ریزی عجیبی که وجود 
دارد، تمرینات را بدون ملی پوشان آغاز کردیم. این 
اتفاق برای باشــگاهی که باید در لیگ قهرمانان 
بجنگد سخت است. تیم ملی، برنامه ریزی کار ما را 

سخت کرده است.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس ادامه داد: نفرات 
جدید جــذب کرده ایم و نیاز بــه تمرین و بازی 
تدارکاتی داریم. در بین باشــگاه ها، پرسپولیس به 
خاطر این که بیشــترین ملی پوش را دارد، ضربه 
بیش تری خورده است. حتی آقای کریم باقری و 
مهرداد خانبــان، مربیان ما هم به تیم ملی اضافه 
شــدند. یک مقدار شرایط عجیب و غریب است. 
بازیکنان باانگیزه و تعهد بالا کار را شروع کردند. 
طراحی تمرین برای 14، 15 نفر کار سختی است. 
مجبور شدیم از بازیکنان پایه استفاده کنیم تا برای 
تمرینات به حد نصاب برســیم. او افزود: کارمان 
خیلی ســخت پیش می رود و بازی تدارکاتی که 
با تراکتور در نظر گرفته بودیم، لغو شــد و مجبور 
شــدیم با امیدها بازی کنیم. این مشکلات وجود 
دارد ولی با تمام وجود برای بازی به تاجیکســتان 

می رویم تا دست پر برگردیم.

یحیی درباره بازی با اســتقلال تاجیکستان تاکید 
کرد: آنها از لحاظ فنی خوب هستند و دفاع منظمی 
دارند. با دفاع تیمی خوبی که دارند، توانســتند در 
دوره گروهی موفق باشند و صعود کنند. از لحاظ 
فنی بازیکنان و چنــد خارجی خوب دارند. نمانده 
کادر فنی ما به تاجیکســتان رفته بود و اتفاقاتی 
پیش پا افتاده که برای سی چهل سال پیش بود 
را برایش پیاده کردند. سرمربی پرسپولیس ادامه 
داد: متأسفانه کارهای عجیب و غریب می کنند اما 
به هر حال باید برویم و وضعیت چمن مصنوعی 
را ببینیم. چند بازیکن حریف نسبت به قبل تغییر 
کرده و با مســئولان خود توافق کردند بازی های 
استقلال تاجیکســتان از تلویزیون محلی پخش 
نشود تا ما شــناختی از آن ها نداشته باشیم. یک 
ســری اتفاقات پیش پا افتاده دارد اتفاق می افتد 
که امیدوارم کنفدراسیون فوتبال آسیا یا فدراسیون 
همــکاری کنند و این مســائل را پیگیری کنند. 
بازی باید در شرایط جوانمردانه برگزار شود اما این 

اتفاقات نگران کننده است.
سرمربی پرسپولیس درباره استعفای جعفر سمیعی 
از مدیرعاملی پرسپولیس تصریح کرد: طی امروز 
و دیشب خبر اســتعفای آقای سمیعی را شنیدم. 
ســعی کردم با او تماس بگیرم ولی نتوانستم. ما 
در شــرایطی هســتیم که این اتفاقات برای مان 
خوب نیســت و باید با آرامش بیش تری به بازی 
تاجیکستان برسیم. متأسفانه امروز اخباری مبنی بر 
استعفای سمیعی منتشر شد و همه ما نگران شدیم. 

امیدوارم آقای سمیعی بهترین تصمیم را بگیرد. ما 
نیاز به آرامش بیش تری داریم. امیدوارم با ماندن او 
آرامش بیشتری بتوانیم بگیریم. گل محمدی درباره 
جذب بازیکن خارجی نیز اظهار داشــت: بحث ما 
مهاجم نیست و اسم مهاجم را نیاورید. من صحبتی 
کردم و از فدراسیون خواستم کمک کند. درست 
است تیم بدهکاری هستیم و پرونده باز داریم اما 
استقلال، پرســپولیس و تراکتور نمایندگان ایران 
هستند و امیدوارم در حد یک بازیکن به ما کمک 
شود. یک جور باشد که بتوانیم تیم را تقویت کنیم. 
ما چند گزینه از بین 10، 15 گزینه که داشــتیم، 
انتخاب کردیم و منتظر هستیم که این اتفاق رخ 
دهد و فدراسیون خبر خوبی به ما بدهد. او افزود: 
من یکی از کسانی بودم که از قوانین جدیدی که 
وضع شد، خوشحال شــدم و طرفدارش هستم. 
فوتبال ما آسیب زیادی از قراردادهایی که با مربیان 
و بازیکنان بســته، دیده است ولی در هر صورت 
باید این طرف قضیه که باشگاه های آسیاست در 
نظر بگیریم. تیم های حریف هزینه زیادی می کنند 
و کار خیلی سخت است. بدهی های سنگین مالی 
مربوط به چند ماه گذشــته نیســت و ما در حال 
حاضر ضــرر آن را می بینیم. گل محمدی درباره 
مشــکلات تیمش گفت: بچه های تیم ملی مان 
نیستند و ممکن است ناهماهنگی به وجود بیاید 
و بدون بازی تدارکاتی باید به تاجیکستان بروند. 
برنامه ریزی که وجود داشــته خوب نبوده و برای 
ما مشــکلات زیادی را به وجود آورده است. من 

اهل کری خواندن نیستم و آن ها تیم فنی خوب 
هســتند اما این که قرمز پوش یا آبی پوش باشد 
برای ما فرقی ندارد. با وجود این شــرایط نابرابر 
امیدوارم بتوانیم دست پر برگردیم. شک نکنید که 
با تمام وجود می رویــم و این قول را به هواداران 
می دهیم. مشــکلات خیلی زیادی اســت اما ما 
پرسپولیس هســتیم و همیشه در شرایط سخت، 
قوی تر می شویم. سرمربی سرخپوشان در خصوص 
عملکرد مدیران باشگاه در جذب بازیکنان در نقل 
و انتقالات تابســتانی یادآور شد: در بحث مهاجم 
نتوانستیم به آن چیزی که در لیست وجود داشت 
برسیم اما در هر صورت یک سری مشکلات مالی 
که باشــگاه دارد، به ما اجــازه نمی دهد در مقابل 
تیم های دیگر کار کنیم. بحث خالی بودن حساب 
باشگاه است. حتی نتوانستیم با 400 تا 500 میلیون 
بیش تر بازیکن مان که ملی پوش بود را نگه داریم. 
اگر پول در باشــگاه بود، بازیکنان را می توانستیم 
حفظ کنیم. دو بازیکن فیکس تیم ملی و مغانلو را 
به خاطر مشکلات مالی از دست دادیم اما عاشقان 
را به تیم آوردیم. او تاکید کرد: آنها که عاشق تیم 
هستند و پرسپولیس را خیلی دوست داشتند حتی 
حاضر شدند خیلی چیزها را بفروشند و رضایت نامه 
بگیرند تا بیایند. از همه آن ها و از تمدیدی ها تشکر 
می کنم که پیشنهاد خیلی بهتری داشتند اما این جا 
آمدنــد و با صفر ریال دریافتــی تمدید کردند یا 
قرارداد بستند. بچه هایی که اینجا ماندند با جان و 

دل دارند کار می کنند.

یحیی درباره وضعیت نه مناســب باشــگاه های 
فوتبال ایران گفت: اینها حاصل تصمیمات اشتباه 
خیلی آقایان است. البته تلاش زیادی هم شده اما 
امکانات باشــگاه های ما در مقابل تیم های دیگر 
آسیا قابل مقایسه نیست. آن ها وقت می گذارند و 
سرمایه گذاری می کنند. این جا همه اش دعواست 
و بدون ساختار کار می شود. متأسفانه ساختار ایراد 
دارد و بحث اسپانسر و حق پخش این مشکلات را 
به وجود می آورد و کار را برای باشگاه های سخت 
می کند. گل محمدی اضافه کرد: باید از جیب خرج 
کنی که نمی شــود و متأسفانه یک سری قوانین 
هم وضع شده اســت که کار را سخت می کند و 
ایرادهای خیلی زیادی داریم. ما استعدادهای ناب 
زیادی داریم و همین استعدادها فوتبال ما را سر پا 
نگه داشته است. باید دست مربیانی که بدون هیچ 
چشم داشتی با جان و دل کار کردند را بوسید. باید 
به داشتن چنین مربیانی افتخار کرد و آن ها فوتبال 

ما را سر پا نگه داشتند.
وی درباره آخرین وضعیت بازیکنان مصدوم این 
تیم گفت: باید جواب عکس های میلاد ســرلک 
بیاید اما شرایطش خیلی حاد نیست. کمال هم قرار 

شد بعد از باشگاه های آسیا بیاید.
او افــزود: در دیداری تدارکاتــی با گل گهر بازی 
داریم. از آقای قلعه نویی تشــکر می کنم باوجود 
داشتن بازی تدارکاتی در روز جمعه حاضر شدند به 
ما کمک کنند. روز چهارشنبه با آن ها بازی داریم. 

این بازی در زمین چمن طبیعی برگزار می شود.

آگهی فراخوان  انتخاب خدمات مشاوره تهیه 
طرح جامع )راهبردی-ساختاری-اقتصادی( به 

شماره2000091158000005
سازمان همیاری شهرداریهای خراسان رضوی در نظر دارد با بهره گیری از سامانه تدارکات 
الکترونیکــی دولت به آدرس setadiran.ir ، نســبت به انتخاب خدمات مشــاوره مطابق 

جزئیات مندرج در اسناد و طی شماره سیستمی 20000۹1158000005  اقدام نماید.
تاریخ انتشار در سایت: ساعت 8  روز دوشنبه 15 شهریورماه 1400

مهلت دریافت اسناد : ساعت  8   روز شنبه 20  شهریور ماه  1400
مهلت ارائه پاسخ فراخوان : ساعت 8  روز پنج شنبه 25 شهریورماه  1400 ماه 

برگزاری فراخوان انتخاب مشــاورصرفاً از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت و کلیه 
مراحل فرآیند انتخاب مشاور شامل دریافت اسناد )در صورت وجود هزینه مربوطه(، ارسال 

مستندات و انتخاب مشاور از طریق سامانه ستاد امکان پذیر می باشد.

TELEGRAM.ME/Sobh_Emrooz @Sobh_Emrooz

یحیی گل محمدی:

نگران وضعیت 
پرسپولیس هستیم
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

شریعتمداری نقشه راه مذاکراتی دولت رئیسی را ترسیم کرد
حسین شــریعتمداری در یادداشــتی با عنوان»میرزا علی اصغر خان، 
دست تکان نده !)نکته(« نوشت: مجلس یازدهم که با حضور اکثریت 
نیروهای انقلابی تشــکیل شــد، عنان باج دهی دولت را کشید و با 
تصویب طرح »اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها و صیانت از حقوق 
ملــت ایران« که برگرفته از نظر رهبر معظــم انقلاب بود، دولت را 
وادار کرد که در مقابل عدم پایبندی آمریکا به تعهدات برجامی خود، 
ایران نیز تعهدات برجامی خود را کاهش داده و اجرای آن را متوقف 
کنــد. درپی این اقدام غیرتمندانه مجلــس یازدهم بود که آمریکا از 
سر اســتیصال خواستار بازگشت به برجام شــد ولی همچنان از لغو 
تحریم هــا طفره می رفت و نهایتاً لغــو تحریم هایی که ترامپ وضع 
کرده بود را پیش می کشید و حال آنکه ایران خواستار اولًا؛ لغو همه 
تحریم ها، ثانیاً؛ راستی آزمایی لغو تحریم ها است و تنها در این صورت 

با ورود دوباره آمریکا به برجام موافقت می کند.

واکسیناسیون دانشجویان متوقف شد
معاون دانشجویی دانشــگاه تهران با تاکید بر اینکه تمامی سه هزار 
دانشــجوی ســاکن خوابگاه های این دانشگاه واکســینه شده اند، 
گفت: ما واکسیناســیون دانشــجویان دکتری را شروع کرده بودیم 
که دســتوالعمل آمد فعلا متوقف کنید قرار اســت برنامه جدیدی در 
این رابطه اعلام کنند. دکتر ســعید حبیبا اظهار کرد: به دنبال شیوع 
بیماری کرونا و انجام واکسیناسیون بر علیه این بیماری مهلک پس 
از پیگیــری های مکرر و هماهنگی های صورت گرفته با دانشــگاه 
علوم پزشــکی تهران و ســتاد ملی مبارزه با کرونا موفق شدیم یک 
پایگاه واکسیناســیون در دانشــگاه تهران راه اندازی کنیم و به این 
ترتیب تمامی اعضای هیات علمی و کارکنان دانشگاه که در سامانه 
ثبت نام کرده بودند واکســینه شدند. وی در ادامه با بیان اینکه دوز 
اول واکسیناسیون اعضای هیات علمی و کارکنان دانشگاه تهران به 
پایان رسیده اســت و دوز دوم نیز در حال انجام است، تصریح کرد: 
در برنامه پیش بینی شــده اســت تا پایان شهریورماه تمامی پرسنل 
دانشگاه )کارمندان و اعضای هیأت علمی( و دانشجویان تحصیلات 
تکمیلی و تا پایان آذرماه نیز تمامی دانشــجویان مقطع کارشناســی 
واکســینه شــوند. حبیبا خاطر نشــان کرد: در حال واکسینه کردن 
دانشــجویان دکتری دانشگاه تهران بودیم که حدود یک هفته پیش 
دســتوالعملی مبنی بر توقف واکسیناسیون به دست ما رسید و اعلام 
کردند که قرار اســت این خصوص تصمیمات جدیدی اتخاذ و اعلام 

شود. بنابراین منتظر برنامه جدید ستاد ملی مقابله با کرونا هستیم.

بحثی درباره استعفای آملی لاریجانی از ریاست مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مطرح نیست

عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام می گوید که اســتعفای آملی 
لاریجانی از شــورای نگهبان ارتباطی با ریاســت ایشان بر مجمع 
تشــخیص نداشته و بحثی در مورد اســتعفای او از این مجمع طرح 

نشده است. مجید انصاری، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام، در 
گفت وگو با اعتمادآنلاین ارتباط استعفای آملی لاریجانی از عضویت 
در شــورای نگهبان و ریاست او بر مجمع تشخص مصلحت نظام را 
رد کــرد و این 2 موضوع را بی ارتباط شــمرد. او تاکید کرد که »این 
2 جایگاه قطعاً ارتباطی به هم ندارند« و گفت: ایشــان در هفته های 
اخیر به صورت مستمر در جلســات مجمع تشخیص حضور یافته و 
ریاست شــان بر مجمع تداوم داشته اســت. انصاری همچنین افزود: 
ایــن 2 جایگاه هیچ ارتباطی با هم ندارند، ایشــان بنا بر هر دلیلی از 
عضویت در شــورای نگهبان استعفا کرده، اما خلل یا تعللی در روند 
حضورشان در مجمع تشخیص رخ نداده است. عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام راجع به طرح مباحثی درباره احتمال کناره گیری آملی 
لاریجانی از سمت ریاست این مجمع و عزیمت به نجف نیز توضیح 
داد: بحثی درباره استعفای آملی لاریجانی از ریاست مجمع تشخیص 

مصلحت نظام مطرح نشده و در میان نیست.

کنایه سنگین حسیني به روحاني
  سیدمحمد حسیني در توییتر نوشت: ببین تفاوت ره کز کجاست تا به 
کجا!حسن  روحاني بعضاً به مدیران ارشد و حتي  وزرا چند دقیقه وقت 
ملاقات نمي داد!حالا کشاورزان، کارگران، صیادان، زاغه نشینان و... 
مي توانند بدون لکنت زبان، کمبودها و مشــکلات را با آقاي  رئیسي 

مطرح کنند تا براي بهبود وضع زندگي مردم، دستور اقدام دهد.

انتقاد وزیر سابق ارشاد از زیارتنامه حرم امام خمیني)ره(
وزیر سابق ارشاد از زیارتنامه حرم امام انتقاد کرد.سیدعباس صالحي 
در توییتر نوشت:در یک هفته اخیر بحث زیارتنامه حرم امام داغ شد. 
به امام گفتند که فلاني ها شــما را قبول ندارند و ایشان پاسخ دادند: 

قبول نداشته باشند، مگر من اصول دین هستم.
ظاهــراً براي برخي زیارت نامه حرم امام هم جزو اصول دین شــده 
است!بیت امام ستیزي روا نیســت، اما از قداست سازي کاذب دفاع 

نکنیم.

ادعاي نماینده مجلس درباره کارشکني مدیران ارشد دولت 
روحاني

مالک شریعتي، نماینده مجلس در کانال تلگرامي خود نوشت: برخي 
مصوبات بودجه1400 هنوز اجرایي نشــده اســت. جناب آقاي دکتر 
میرکاظمي!به عنوان عضو کمیســیون تلفیق بودجه و با اطلاع دقیق 
عرض میکنم برخي از بندهاي  بودجه1400، با کارشــکني رییس و 
مدیران ارشــد ســازمان برنامه و بودجه دولت آقاي روحاني در عدم 
تدوین آیین نامه هاي اجرایي مورد نیاز، هنوز به مرحله اجرا نرسیده 

است.لطفا پیگیري فرمائید!

نیک بین: یا گاندو را تعطیل کنید یا محاکمه روحاني را شروع 
کنید

نماینده کاشــمر در مجلس تاکید کرد که قــوه قضائیه پرونده هاي 
مرتبط با دولت ســابق را بررســي کند.حجت الاســلام جواد نیک 
بین نماینده کاشمر در مجلس شــوراي اسلامي امروز )یکشنبه 14 
شــهریور( در جلســه علني مجلس و در تذکري خطاب به قالیباف 
و نمایندگان مجلس اظهار داشــت: بهتر است هیأت رئیسه مجلس 
دســتوري به صدا و ســیما بدهد که یا فیلم گاندو را تعطیل کند یا 
اینکه محاکمه حســن روحاني رئیس جمهور سابق را شروع کند.وي 
افزود: کم کم صبر مردم سر آمده است؛ آقاي اژه اي که پرونده هاي 
بزرگي را در این کشــور بررســي کرده است و شــجاعانه آن را به 
پایان رســانده اند، بایستي پرونده هاي تخلفاتي که مجلس یازدهم و 
کمیسیون اصل نود و... بررسي کرده و خیلي از خیانت هایي که دولت 
سابق انجام داده و پرونده هاي آن را به قوه قضائیه ارسال کرده است 
را بررسي کنند.نماینده کاشــمر در مجلس شوراي اسلامي تصریح 
کرد: مصلحتي که در عدم محاکمه حسن روحاني و تیمي که خیانت 
کرده اند، درســت نیست. یا فیلم گاندو که هم اکنون پخش مي شود 
دروغ است یا اینکه صحت دارد؛ اگر دروغ است بهتر است پخش آن 
را قطــع کنند و اگر موضوعات مندرج در فیلم گاندو صحت دارد باید 

هر چه سریع تر روحاني و تیم منتسب به او را محاکمه کنند.

شهردار اسبق تهران به دیدار کروبي رفت
محمدعلي افشــاني در رابطه با ملاقاتش با مهدي کروبي نوشــت: 
برداشــت من از دو ســاعت ملاقات و طرح برخي مسائل این است 
که اگر حصر ســال ها قبل پایان مي یافت و امکان ارتباط مســتقیم 
اشخاص بیشــتري با دیدگاه هاي متفاوت با محصورین وجود داشت 
از برخي خســارات پیش آمده جلوگیري مي شــد.به گزارش جماران؛ 
محمدعلي افشــاني در روزنامه اعتماد از ملاقات با حجت الاســلام 
و المســلمین مهدي کروبي نوشــت: بعد از قریب 11 ســال توفیق 
دیدار شیخ اصلاحات جناب آقاي کروبي حاصل و ایشان را ملاقات 
کردم با همان صمیمیت و مرام همیشــگي، روحیه مصمم و امیدوار 
مشابه ســال هاي قبل از حصر البته نگران از شرایط عمومي مردم، 
محدودیت ها، گراني، تورم، اشــتغال جوانان، خشکسالي و مهم تر از 
همــه کاهش اعتماد عمومي.در این ملاقــات که حاج خانم کروبي 
نیز حضور داشــتند پــس از تحلیل و بازخوانــي تاریخي رویدادها و 
علل اصلي شــرایط پیش آمده بیشتر روي این موضوع تاکید شد که 
مصلحت عمومي کشور چیست و چه باید کرد تا وضعیت بهبود یابد 
و مردم از زیســت بهتر و آسایش و آزادي عمل بیشتر بهره مند شوند 
خصوصا براي بازســازي اعتماد عمومي مردم چه اقداماتي ضروري 
اســت.در مورد چرایي وضعیت اصلاح طلبان و تاثیر عوامل دروني و 
بروني در بروز وضعیت فعلي اصلاح طلبان بحث و تبادل نظر شــد. 

علاوه بر بیان صریح علل این شــرایط، همچون گذشته معتقد بودند 
هر کس داعیه فعالیت سیاسي و اجتماعي دارد بهتر است با شناسنامه 
مشــخص فعالیت کند و پاســخگوي تصمیمات خود باشد و از هر 
فعالیتي که مانع تقویت، توســعه و گسترش احزاب شود پرهیز گردد. 
در رابطه با فرآیند انتخابات ریاســت جمهوري و نتایج آن و عملکرد 

اصلاح طلبان کمي صحبت شد.

کیهان: مجري مشهور شبکه من وتو قصد بازگشت به ایران 
دارد

یکي از مجریان شبکه بهایي- سلطنت طلب من وتو در پیام خصوصي 
دیگري براي دوست خود در استاني غربي، بار دیگر از وي خواست؛ 
زمینه برگشت او به ایران را فراهم کند!پیش تر امید خلیلي تجریشي 
ملقب به طغرل خواهان بازگشــت به ایران شــده بود که به محض 
اطلاع رساني کیهان از خواســته وي، تلویزیون من وتو وي را اخراج 
کرد!شبکه من وتو که با شبکه اي اســرائیلي داراي قرارداد همکاري 
است؛ به شــکل محفلي اداره مي شــود و عوامل آن در نظر اربابان 
و کارفرمایــان خــود، به مانند برده هاي جنســي و عروســک هاي 
خیمه شــب بازي هســتند که به محض اتمام تاریخ مصرف شان، به 

دور انداخته مي شوند.

واکنش کوثري به تغییر موضع برخي مخالفان برجام؛ در مجلس 
نهم کسي مخالف اصل مذاکره نبود

نماینده مردم تهران در مجلس گفت: در مجلس نهم مخالفان برجام 
نظرشــان مخالفت با اصل مذاکره نبود بلکه معتقد بودند برجام اگر 
مذاکره اســت باید نتیجه بخش باشد و نتیجه آن فقط به نفع آمریکا 
و 1+4 رقم نخورد، کسي از مذاکره نمي ترسد.»اسماعیل کوثري«، 
نماینده مردم تهران در مجلس، در گفت وگو با برنا در پاســخ به این 
سوال که برخي مخالفان برجام اکنون در موافقت با برجام اظهاراتي 
را بیان مي کنند نظر شما در خصوص این تغییر موضع چیست، گفت: 
در مجلس نهم مخالفان برجام نظرشان مخالفت با اصل مذاکره نبود 
بلکه معتقد بودند برجام اگر مذاکره اســت باید نتیجه بخش باشد و 
نتیجــه آن فقط به نفع آمریکا و 1+4 رقم نخورد، کســي از مذاکره 
نمي ترســد، از همان ابتدا گفتیم که حمایت از آمریکا اشتباه است. 
اروپایــي ها توقع دارند تا هرچه مي گویند ایران بپذیرد. همان موقع 
در مجلس وقت هم به تیم مذاکره کننده گوشــزد کردیم که اشتباه 
است یکدفعه برجام را عملي کنند، ایران یک گام بردارد و بگذارند آن 
ها هم یک گام بردارند.او ادامه داد: هر وقت که طرفین مقابل انصاف 
به خرج دهند آن وقت مي توان امیدي به برجام داشــت، برجام دو، 
ســه و چهار را مطرح نکنند. راه براي مذاکره بعدي باز است، اما اگر 

بخواهند شروطي را در زمینه موشکي، منطقه اي، حقوق بشر بگذارند 
نمي پذیریم. مذاکره مي کنیم تا نتیجه بگیریم نه اینکه مذاکره کنیم 

براي مذاکره، این روند قابل قبول نیست.

علت استعفاي آملي لاریجاني از زبان ناصر ایماني
یک فعال سیاســي اصولگرا گفت: مســاله اســتعفاي آیت الله آملي 
لاریجاني از شــوراي نگهبان به علت اختلاف نظر در شیوه و نحوه 
بررســي صلاحیت ها بود نه به دلیل مســائل شــخصي و صرفا رد 
صلاحیت برادرش.ناصر ایماني درخصوص اســتعفاي آیت الله آملي 
لاریجانــي از عضویت در شــوراي نگهبان و مطرح شــدن برخي 
تحلیل ها با این مضمون که این اســتعفاء به دلیل ردصلاحیت علي 
لاریجاني برادر وي در جریان انتخابات ریاســت جمهوري اخیر بوده 
است، گفت: نظر من این است که از جنبه خوش بینانه به این مساله 
نــگاه و آن را تحلیل کنیم و اینطور با بدبیني و به صورت شــخصي 
نگاه نکنیم که مثلا »برادرش را ردصلاحیت کردند و ایشان استعفاء 
داده اســت«؛ ما به صورت دیني هم اجــازه نداریم اینطور با بدبیني 
به موضوع نگاه کنیم، اگرچه شــاید هم این طور بوده باشد.تحلیلگر 
سیاســي اصولگرا در ادامه بیان کرد: مساله به این صورت است که 
یک فردي به نــام آقاي دکتر علي لاریجانــي کاندیداي انتخابات 
شــده بود، شما اصلا ارتباط شخصي و برادري را نگاه نکنید. در این 
جلساتي که برگزار شــده بود، یک استدلال هایي براي ردصلاحیت 
ایشــان از ســوي برخي از اعضاي محترم شــوراي نگهبان آورده 
شــده بود که برخي دیگــر از اعضا از جمله فقیهــي به نام آیت الله 
آملي لاریجاني این اســتدلال ها و این نحوه ورود به مســائل براي 
رد یــا تاییدصلاحیت را نپذیرفتند و در ایــن زمینه اختلاف نظر پیدا 
کردند، براي همین هم اســتعفاء دادند. یعني مساله اینطور شخصي 
که؛ »چون برادر من را حذف کردند من اســتعفا مي دهم« نیســت. 
وي افزود: به این علت که مســاله عــدم تایید صلاحیت آقاي دکتر 
لاریجاني مساله بســیار مهمي است و با کاندیداهاي دیگري که در 
این دوره یا دوره هاي قبل ردصلاحیت شده بودند متفاوت بود، حتي 
با ردصلاحیت مرحوم آقاي هاشــمي رفسنجاني هم تفاوت داشت و 
به همین خاطر هم اختلاف نظرها جدي بود.کنشگر سیاسي اصولگرا 
همچنین ادامه داد: البته بنده به دلایل دیگري اســتعفاي آقاي آملي 
لاریجاني را به مصلحت کشــور و شخص ایشــان نمي دانم و بهتر 
مي دانســتم که ایشان اســتعفا نمي داد. اما مي خواهم بگویم که اگر 
قصد داریم قضاوت یا تحلیل کنیم باید اینطور قضاوت کنیم که این 
استعفاء به خاطر برادرش و یک موضوع شخصي نبوده، بلکه به خاطر 
یک رویه اي بوده که آن را درست نمي دانست. اگرچه من این استعفا 

را صحیح نمي دانم و فکر مي کنم که ایشان کار درستي نکردند.

واکنش کوثري به تغيير موضع برخي مخالفان برجام؛ در مجلس نهم کسي مخالف اصل مذاکره نبود
بحثی درباره استعفای آملی لاریجانی از ریاست مجمع تشخيص مصلحت نظام مطرح نيست

511/9اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوي
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک جغتاي

هیــات موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ســاختمانهاي فاقد 
سند رسمي

آگهي موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي 
و اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي

برابــر رأي شــماره 1400۶030۶0180001۷4 - 1400/0۶/10 هیات اول/دوم 
موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي و ساختمانهاي فاقد سند رسمي 
مستقر در واحد ثبتي حوزه ثبت ملک جغتاي تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضي 
آقاي علی کیوان نیک  فرزند نصراله  بشــماره شناســنامه 184۹ و شــماره ملی 
521۹۷33۷2۹ صادره از جغتای در ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعي، قسمتی 
از پلاک 18- اصلی واقع در اراضی شهرســتانک از بخش ۷ سبزوار به مساحت 
۷0۶۶۹.0۹ مترمربع خریداري از مالک رســمي آقاي ابراهیم کیوانلو شهرستانکی 
فرزند باباحسن محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهي مي شــود در صورتي که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضي اعتراضي داشــته باشند مي توانند از تاریخ انتشار اولین آگهي به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را بــه مراجع قضایي تقدیم 
نمایند. بدیهي است در صورت انقضاي مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول :   1400/0۶/15  تاریخ انتشار نوبت دوم :  1400/0۶/30

حمیدرضا آریان پور – رئیس ثبت اسناد و املاک جغتای 
511/1اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی

آگهــی موضــوع مــاده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامــه قانون تعییــن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 
1400۶030۶2۷1001304 هیــات  موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای سید کاظم اکبرزاده 
فرزند ســید علی اکبر در ششدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت  20۹/۹0 متر 
مربع قســمتی از پلاک  باقیمانده 12 فرعی از 8  اصلی بخش ۹  واقع در خیابان 
کاشانی 15 قطعه سوم سمت چپ  اعیان متعلق به خود متقاضی و عرصه موقوفه 
عادلشــاهی محرز گردیده اســت. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت 
به فاصله 15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سند 
مالکیت متقاضی اعتراضی داشــته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به 
مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت 
یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را بــه مراجع قضایی تقدیم 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 
مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به 
دادگاه نخواهد شــد. م.الف۷۹۹  تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/۶/1. تاریخ انتشار 

نوبت دوم: 1400/۶/15
حمیدرضا افشار ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/2اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
آگهــی موضــوع مــاده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامــه قانون تعییــن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره 
1400۶030۶2۷10013۹8 هیــات  موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشهد منطقه پنج تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم منصوره رفعت معینی 
فرزند ابراهیم در ســه دانگ مشاع از ششــدانگ اعیان یک باب خانه به مساحت 
121/5۶متر مربع قســمتی از پلاک ۷1  اصلی بخش ۹ واقع در مســلم شمالی 
15 پــلاک 303 و 305 اعیان متعلق به خود متقاضــی و عرصه موقوفه حکاک 
محرز گردیده اســت. لذا بــه منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک 

ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
ســند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نخواهد شــد. م.الف 8۷۷ تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/۶/15. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 1400/۶/30
بشیر پاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/3اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
آگهــی موضــوع مــاده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامــه قانون تعییــن تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای  فاقد ســند رســمی . برابر رای شــماره  
1400۶030۶2۷10013۹۹ هیــات  موضوع قانــون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
مشــهد منطقه پنج تصرفــات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقــای عباس رفعت 
معینی فرزند حسین در ســه دانگ مشاع از ششدانگ یک  باب خانه به مساحت  
121/5۶ متر مربع قســمتی از پلاک ۷1  اصلی بخش ۹  واقع در مســلم شمالی 
15 پــلاک 303 و 305  اعیان متعلق به خــود متقاضی و عرصه موقوفه حکاک 
محرز گردیده اســت. لذا بــه منظور اطلاع عموم مراتــب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شــود در صورتی که اشخاص نســبت به صدور سند مالکیت 
متقاضی اعتراضی داشــته باشــند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت 
دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از اخذ رســید، ظرف مدت یک 
ماه از تاریخ تســلیم اعتراض، دادخواســت خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. 
بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات 
ســند مالکیت صادر خواهد شد.ضمنا صدور سند مانع از مراجعه متضرر به دادگاه 
نخواهد شــد. م.الف8۷5 تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/۶/15. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 1400/۶/30
بشیرپاشائی ـ رئیس ثبت اسناد و املاک منطقه پنج مشهد

511/4اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی 
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کاشمر 

هیــات موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهــی موضــوع مــاده 3 قانون و مــاده 13 آئین نامــه قانون تعییــن تکلیف 
وضعیــت ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رســمی برابر رای شــماره  
1400۶030۶012001۶42 هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رسمی مســتقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
کاشــمر تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای /خانم   ارش عباسی خیابانی 
فرزند  محمد حسین بشماره شناسنامه 125۷ صادر ه از کاشمر در ششدانگ یک 
واحد گاوداری  به مســاحت  21۹5/۷۶ متر مربع از پــلاک  82  اصلی واقع در 
بخش  دو کاشمر به آدرس  کیلومتر ۷ جاده خلیل آباد  خریداری از مالک رسمی 
آقای /خانم  مالکیت مشــاعی متقاضی  محرز گردیده است .لذا به منظور اطلاع 
عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور ســند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند ازتاریخ 
انتشــار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تســلیم و پس از 
اخذ رســید ، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، دادخواست خود را به 
مراجع قضایی تقدیم نمایند .بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم 
وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت صادر خواهد شد . تاریخ انتشار نوبت 

اول: 1400/۶/15. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/۶/30 
محمد  محمد زاده – رئیس ثبت اسناد و املاک کاشمر

511/5اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیــات موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی .نظر به دستور مواد 1و3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 
وبرابــر رای شــماره 1400۶030۶02000011۶ مــورخ 1400/5/3 هیات اول 

موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجســتان 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای مهدی دهقان به شناســنامه شــماره 
88 کد ملی 5۶2۹۷88213  صادره بجســتان فرزند  حبیب درششدانگ  یکباب 
ساختمان  به مساحت  1۷2/40 مترمربع تمامت پلاک ثبتی 102۹ فرعی از یک 
اصلی واقع در بخش دو گناباد حوزه ثبت ملک بجســتان به آدرس: بجســتان- 
خیابان امام خمینی – کوچه دانشــگران – پــلاک ۶2 خریداری از محل مالکیت  
آقایان محمد حســن فخار بجستانی و حسین فخار بجستانی محرز گردیده است 
. لــذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 
روز از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالانتشــار در شهرهاودر روستاهارای هیات 
الصاق تا درصورتیکه اشــخاص ذینفع به ارای اعلام شــده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و درروســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که دراین صــورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواســت 
به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می 
نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1400/۶/15. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/۶/31
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/6اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیــات موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی .نظر به دستور مواد 1و3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 
وبرابــر رای شــماره 1400۶030۶020000113  مــورخ 1400/5/3هیات اول 
موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجســتان 
تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم صدیقه ناصری به شناســنامه شماره 4 
کد ملی  5۶2۹۹32438 صادره بجستان  فرزند علیرضا  درششدانگ یکباب مغازه 
تجاری به مســاحت 35/80 مترمربع قسمتی از پلاک ثبتی ۷8 فرعی2 - اصلی 
بخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجستان به آدرس بجستان – خیابان امام خمینی 
)ره( – روبروی پمپ بنزین ســجاد خریداری مع الواسطه از محل مالکیت  آقای 
علی تنور مال بجســتانی محرز گردیده است . لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقد ســند رســمی و ماده 13 آیین 
نامه مربوطه ایــن آگهی در نوبت به فاصله 15 روز از طریق این روزنامه ومحلی 
/کثیرالانتشــار در شهرهاودر روســتاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص 
ذینفع به ارای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و 
درروســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومــی محل نماید و گواهی 
تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت 
موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و در صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی 
واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 
اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیســت . تاریخ انتشار نوبت اول: 1400/۶/15. تاریخ 

انتشار نوبت دوم: 1400/۶/31
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/7اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیــات موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامــه قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی و اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی .نظر به دستور مواد 1و3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد ســند رســمی مصوب 
13۹0/۹/20 وبرابــر رای شــماره 1400۶030۶020000115 مورخ 1400/5/3 
هیات اول موضوع ماده یک قانون مذکور مســتقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک 
بجســتان تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم مهدیه شــیبانی بجستان به 
شناسنامه شماره 5۶200۹4۹44 کد ملی 5۶200۹4۹44  صادره بجستان  فرزند 
غلامرضا درششــدانگ یکباب منزل مسکونی  به مســاحت  2۹3/40 مترمربع 
قســمتی از پلاک ثبتی  15۹ فرعی از 2 - اصلــی  واقع دربخش دوگناباد حوزه 
ثبت ملک بجستان به آدرس : شهرستان بجستان – خیابان امام خمینی ۷ پلاک 
1۶، خریداری مع الواسطه از محل مالکیت  آقای عباسعلی امیرزاده  محرز گردیده 
است . لذا به موجب ماده 3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای 
فاقد ســند رســمی و ماده 13 آیین نامه مربوطه این آگهی در نوبت به فاصله 15 
روز از طریق این روزنامه ومحلی /کثیرالانتشــار در شهرهاودر روستاهارای هیات 
الصاق تا درصورتیکه اشــخاص ذینفع به ارای اعلام شــده اعتراض داشته باشند 
باید از تاریخ انتشــار اولین آگهی و درروســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم ورسید اخذ نمایند . معترض 
باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه 
عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که دراین صــورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در 
صورتیکه اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی دادخواســت 
به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور ســند مالکیت می 
نماید و صدور ســند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشار 

نوبت اول: 1400/۶/15. تاریخ انتشار نوبت دوم: 1400/۶/31
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان

511/8اداره کل ثبت اسناد و املاك استان خراسان رضوی
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک بجستان

هیــات موضوع قانون تعییــن تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد 
سند رسمی

آگهــی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی 
و اراضی و ســاختمانهای فاقد ســند رسمی .نظر به دســتور مواد 1و3 قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی واراضی وســاختمانهای فاقد سند رسمی مصوب 13۹0/۹/20 
وبرابر رای شماره  1400۶030۶020000114 مورخ 1400/5/3 هیات اول موضوع 
مــاده یک قانون مذکور مســتقر درواحد ثبتی حوزه ثبت ملک بجســتان تصرفات 
مالکانه بلامعارض متقاضی  آقای حســین شــیبانی بجســتان به شناسنامه شماره  
0۹1004518۶کد ملی  0۹1004518۶ صادره  گناباد فرزند  غلامرضا  درششدانگ  
یکباب منزل مســکونی به مساحت 214/۷0 مترمربع قســمتی از پلاک ثبتی15۹  
فرعــی از2 - اصلی  واقع دربخش دوگناباد حوزه ثبت ملک بجســتان  به  آدرس : 
شهرســتان بجســتان – خیابان امام خمینی ۷ پلاک 1۷ ، خریداری مع الواسطه از 
محل مالکیت  عباســعلی امیر زاده محرز گردیده است . لذا به موجب ماده 3 قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وســاختمانهای فاقد سند رسمی و ماده 13 آیین 
نامه مربوطــه این آگهی در نوبت به فاصلــه 15 روز از طریق این روزنامه ومحلی 
/کثیرالانتشــار در شــهرهاودر روســتاهارای هیات الصاق تا درصورتیکه اشخاص 
ذینفع به ارای اعلام شــده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی 
و درروســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل 
وقوع ملک تســلیم ورســید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم 
دادخواســت به اداره ثبت محل تحویل دهد که دراین صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه اســت و در صورتیکــه اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض ، گواهی دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور ســند مالکیت می نماید و صدور ســند مالکیــت مانع از مراجعه 
متضرر به دادگاه نیست . تاریخ انتشــار نوبت اول: 1400/۶/15. تاریخ انتشار نوبت 

دوم: 1400/۶/31
مجید طیبی- رئیس ثبت اسناد واملاک بجستان


